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Kdo pa je domovina?

Živi in mrtvi  s m o  d o m o v in a ,

naša polja z  žulji in z n o j e m  posejana,

dom ovin a ,

naši o t r o c i  za b o d o č n o s t  rojeni ,  

dom ovin a ,

naše h r e p e n e n j e  in naša upanja,  

dom ovin a ,

naša neuklonl j iva  vera v č loveka,  

dom ovin a .

Kdo pa je domovina?

Naša  govor ic a  kot  gorski  p o t o k  šumeča,  

dom ovin a ,

naš p o n o s  in naše junaštvo,  

d o m o v in a ,

naša sreča  in naše trpljenje,  

dom ovin a ,

naše l ep o  in naše br idko  življenje,  

dom ov in a .

F r a n c e  F i l i p i č

Vsi skupaj

Posnetek: J. NOVŠAK

Nova generacija študentov 
zastavlja p red  našo organiza
cijo znova zahtevno nalogo. 
Pritegniti jih m oram o v našo 
sredino, da bomo skupaj in z 
osveženimi močmi izpolnili 
vse naloge, ki nam  jih  družba 
nalaga. Mnogi pogovori so se 
vrteli okoli tega, kako mlade 
kolege čim prej vključiti v na
še delo. Lotevali pa smo se 
tega bolj površno — aktivi
stično, zato tudi nismo 
vedno najbolje uspeli. Poglej
mo, kakšno pot bi lahko ubra
li, da bi bilo neuspehov čim 
manj.

Cilj je  prav gotovo tisti, ki 
vzpodbuja prizadevanja tako 
posameznika kakor skupnosti, 
vendar so ob istovetnem  cilju 
lahko prizadevanja včasih tu 
di neenotna. Študent, oseb
nost in posameznik, želi p ri
dobiti poklic, si tako zagoto
viti m ožnost za prim eren živ- 
ljenski standard, kar m u bo 
omogočilo norm alno življenje. 
Študent, bodoči strokovnjak, 
želi razširiti in poglobiti svoje 
znanje in izkušnje, prizadeva 
si spoznavati novo, razvijati 
svoje m išljenje in se strokov
no uveljaviti. Študent, član 
družbene skupnosti, hoče so
delovati in soodločati in im eti 
hkra ti zagotovilo, da bodo 
njegova prizadevanja upošte
vana in cenjena, š tu d en t zdru
žuje torej vsa ta  prizadevanja 
v svoji notranjosti, išče mož
nosti za njihovo uresničevanje 
in postavlja zato svojemu 
okolju tudi določene zahteve.

Ne sememo pa biti eno
stranski, zato poglejmo, kakš
ne zahteve pa postavlja oko
lje študentu. Družbena skup
nost pričakuje od študenta 
sodelovanje, kritičnost in trez
nost, razum evanje in prilaga
jan je  potrebam  in zahtevam 
skupnosti. Strokovno okolje, v 
katerem  deluje, zahteva od 
študenta zanim anje za stro
kovna vprašanja, na j več j e 
možno znanje in ustvarjal
nost. Š tudent — posameznik 
pa sebi vsak dan zastavlja naj
težjo nalogo: vztrajnost in do
slednost.

Videti je, da so interesi štu- 
denta-posameznika in družbe
ne skupnosti popolnoma ena
ki. Vendar ne smemo biti ide
alisti in misliti, da bo teklo 
vse gladko, saj vemo, da se 
pojavljajo težave vsak dan. 
Vprašam o pa se lahko, kako 
bomo vse ovire in nepravilno
sti odpravili?

Možnosti sta  dve: vsak zase 
ali vsi skupaj. Posameznik, ki 
sam, izoliran poskuša reševati 
težave, bo zelo težko našel stik 
z interesi večine. Naletel bo 
na nerazum evanje, občutil bo 
svojo nemoč in ostal nezado
voljen. Posameznik — sestav 
ni del interesne skupnosti, v 
kateri je  pripravljen sodelo
vati, se bo km alu počutil kot 
njen  nepogrešljivi del, deležen 
bo priznanja in občutil bo 
moč in silo enotnosti.

Ni dvoma, da lahko le d ru 
ga možnost izražanja posa
meznika zagotovi h iter in  do
ber uspeh. Skupnost študen
tov je form alno opredeljena 
v Zvezi študentov Jugoslavije, 
zato m ora naša organizacija 
skrbeti za to, da združuje pri
zadevanja posameznikov — 
študentov in širše družbene 
skupnosti pri uresničevanju 
skupnih ciljev. K ritičen po
gled na naše delo pokaže, da 
je  študentska organizacija si
cer uspela vzpodbuditi in tere
se študentov za nekatera pod
ročja, vendar so mnoga osta
la popolnom a nedotaknjena. 
Študentske kulturne in šport
ne m anifestacije niso ostale 
neopažene, vendar še doslej 
nihče ni mogel poročati, da 
so študentje na zborih volil- 
cev neposredno seznanili jav
nost s svojimi željam i in teža
vami. Večkrat sm o v tisku za
beležili beležke o neprim er
nem vedenju študentov v me
stu, a se o tem  nism o še ni
koli vsi skupaj resneje pogo
vorili. S tatistična poročila go
vore o visokem odstotku osi
pa, vendar je to p ri nas tabu. 
Res pa je  tudi, da vztrajno že 
nekaj let zahtevamo ureditev 
gmotnega položaja študentov 
— štipendiranja in socialne 
struk tu re  in da to tudi še ni 
urejeno. Samo z enotnim  na
stopom  in disciplino bomo 
lahko uredili najprej naše no
tran je  zadeve, nato  pa zahte
vali tudi pomoč širše družbe
ne skupnosti. Toda poglejm o 
si v obraz: odbori naše orga
nizacije, brez sodelovanja nas 
vseh, brez splošne razprave in 
izmenjave m išljenj, ne m ore
jo  spoznati naših želja in te
žav, zato tudi ne m orejo z go
tovostjo zastopati naše orga
nizacije. Sodelovati m oram o 
vsi, vendar ne le na togih se
stankih in konferencah, m ar
več vsak dan in vsako uro, 
povsod.
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Konference ZK
Uspešnejši  študij -  notranja  r e z e rv a

Ob koncu tega meseca In v 
prvi polovici decem bra bodo 
imele osnovne organizacije 
Zveze kom unistov na m ari
borskih višjih šolah svoje 
redne letne konference. Na 
vseh m ariborskih višjih šolah 
je  od tisoč petsto  redno vpi
sanih študentov tristodevet 
članov /veze komunistov, to 
je približno dvajset odstot
kov. Polog tega je  včlanjenih 
v organizacije Zveze kom uni
stov na višjih šolah tud i 72 
profesorjev. Izm ed višjih šol 
je  po število včlanjenih v Zve
zo kom unistov najm očnejša 
Višja tehnična šola, s stošest- 
najstim i člani organizacije 
Zveze komunistov.

Konference osnovnih orga
nizacij na posameznih višjih 
šolah bodo obravnavale pred
vsem vprašanja, ki zadevajo 
neposredno v problem e štu 
dentov te r  krepitev študent
ske organizacije. Sem sodi tu 
di vprašanje, ki ga nam erava
jo  obravnavati konference na 
vseh šolah: Gospodarska re 
form a in višje šole. To vpra
šanje nam eravajo udeleženci 
konference obravnavati iz 
dveh stališč. Prvo im a namen 
ugotoviti, koliko je  gospodar
ska reform a vplivala na zni
žanje števila štipendij in kakš
ni so realni vzroki in posledi
ce tega znižanja. Nedvomno 
se bo pojavilo tudi vprašanje 
ali je v dolgoročnem načrto 
vanju potreb po visoko šola
nih kadrih, bilo potrebno po
seči po takšnih restriktivnih 
ukrepih, kot je znižanje števi
la štipendij. Pri obravnavanju 
tega vprašanja bo treba nu j
no ugotoviti, da je  z zm anj
šanjem  števila štipendij p ri
zadet študentski standard. 
Vpliv gospodarske reform e na 
višje šolstvo, pa bodo člani 
Zveze komunistov na konfe
rencah obravnavali tudi z d ru
gega stališča, in sicer, koliko 
in kako reform a vpliva na 
dolžino in uspeh štud ija  ter 
na prim ernost študijskih pro
gramov, v odnosu do celotne
ga gospodarstva. Jasno je, da 
v sedanjih pogojih, ko je 
osnovni cilj gospodarske re
forme, intenzifikacija gospo
darstva, Iskanje lastnih no tra
njih  rezerv in z njim i zviša
nje produktivnosti, to zavla
čevanje študija  ne m ore in 
tudi ne sme biti pojav, ki bi 
ga pustili ob strani. Prav na
sprotno. Zdi se nam, da so 
ravno v hitrejšem  in uspeš
nejšem  študiju  skrite no tra
nje rezerve m ariborskih višjih 
šol.

Na konferencah nam erava
jo študenti-kom unisti obrav
navati tudi delovanje kom uni
stov na lastnem  področju, to 
je na šolali samih. Po določi
lih sta tu ta  je  nam reč dolžnost 
vsakega študenta-kom unista, 
da aktivno sodeluje in soodlo
ča v študentski organizaciji. 
Zato bodo tudi konference 
analizirale dosedanje delo ko
m unistov v organizaciji Zveze 
študentov, prav tako pa bodo 
analizirale tudi delo študent
ske organizacije same. Med 
najpom em bnejša vprašanja, 
sodi tudi idejno izobraževanje 
kom unistov in pa metode de
la organizacij Zveze kom uni
stov po posameznih višjih šo
lah. Konference bodo morale 
analizirati in oceniti idejno 
politično delo v preteklem  ob
dobju, ki pa je kot kaže, pe
šalo. To se vidi po dosedanji 
dejavnosti, ki razen nekaj p re
davanj v zvezi z gospodarsko 
reform o ni vsebovala nobenih 
drugih oblik dela. Prav goto
vo je  to  premalo. ЛН so sta
lišča študentov birokratska

ali napredna? V prašanje je 
tudi glede na različno prediz- 
obrazbo študentov na m ari
borskih višjih šolah, ali je 
idejna osnova komunista-štu- 
denta dovolj velika, da m u do
pušča sam ostojno reševanje 
problemov, ki se m u že pojav
lja jo  v času štud ija  in ki se 
m u bodo še pojavljali na n je 
govem bodočem delovnem 
m estu? Zato bodo m orale da
ti konference odgovor na vpra
šanje, kakšne oblike idejno 
političnega dela so n a j
bolj prim erne. M orda bi bilo 
dobro poizkusiti s kolektivni
m i oblikami idejne vzgoje, ker 
so dosedanje ugotovitve po
kazale, da so osebne potrebe 
po proučevanju osnovnih m a
terialov, to je program ov, raz
prav in drugih tovrstnih virov, 
p ri študentih  kom unistih pre
m ajhne. Prav tako pa se ne 
sme idejno delo obravnavati 
sam o znotraj organizacije Zve
ze komunistov, am pak je  po
trebno tudi ugotavljati, kako 
deluje Zveza kom unistov na 
tem  področju na študentsko 
organizacijo in koliko vpliva 
na njeno delovanje.

Poseben problem  pri delu 
organizacije Zveze komuni
stov na m ariborskih višjih šo
lah je kadrovanje. Na tem  po
dročju je  bilo v preteklem  ob
dobju  malo storjenega, k ar se 
kaže v slabem, oziroma pre
m ajhnem , sprejem u novih čla
nov. Na tisoč petsto  študen
tov, kolikor štejejo vse višje 
šole v M ariboru, je  bilo spre
jetih  le sedem indvajset novih 
članov. To je za ljudi, ki bodo 
čez nekaj let na odgovornih 
m estih v gospodarstvu, p re
malo. Dejstvo je, da sp reje
m anje novih članov ni bilo 
načrtno. Vendar se pri tem 
vprašanju pojavljajo objektiv
ne težave, ki so karak teristič
ne za m ariborske višje šole. 
Največja ovira je  v samem 
tra jan ju  študija, ki je p rekra
tek. Dve leti, kolikor je štu 
dent na šoli, je prem alo, da bi 
lahko vložil vse svoje zmog
ljivosti v delo organizacije 
Zveze komunistov. Zato se bo
do m orali udeleženci konfe
rence dogovoriti o m ilejšem  
kriteriju , kot se običajno upo
števa pri sprejem anju  novih 
članov v Zvezo komunistov. 
Vendar bodo kljub tem u m o
rali upoštevati, da tudi ne gre 
za široko odprta  vrata, skozi 
katera bi lahko vsak prišel v 
članstvo Zveze komunistov. V 
organizacijo naj pridejo le na j
boljši, najbolj delavni, z na j
boljšim i študijskim i in delov
nimi rezultati. Zato bo m orala 
konferenca določiti, kakšen 
naj bo kriterij sprejem anja, 
ker smo že rekli, da bo treba 
poleg uspešnosti štud ija  ob 
ravnavati tudi delo kandidata 
v organizaciji Zveze študentov 
in v drugih organizacijah. 
Sploh pa se nam  zdi, da bi 
biio treba že v srednji šoli 
p ristopiti z večjo odgovorno
stjo  k proučevanju in spreje
m anju  kandidatov v organiza
cijo. Iz srednjih  šol prihaja  
čedalje m anj komunistov. V 
štirih  letih pa se lahko človek 
spozna 5n oceni. Med po
m em bna vprašanja, ki jih bo
do obravnavali na konferen
cah, so kom unisti na m ari
borskih višjih šolah uvrstili 
tudi m etode dela organizacije 
Zveze komunistov. Pri tem je 
treba predvsem oceniti delo 
članov Zveze kom unistov na 
šolah, kajti po posameznih šo
lah im ajo različne metode de
la. Oceniti in analizirati bo 
treba tudi vprašanje, kakšno 
vlogo in pomen ima sestanek 
osnovne organizacije Zveze

komunistov. Tu gre predvsem 
za vprašanje, ali se ne izčrpa 
njegova vloga le z golo ude
ležbo na njem . To vprašanje 
se je pojavilo v zvezi z dose
danjo prakso vodenja sestan
kov osnovnih orgnizacij, ko so 
se člani zbrali in površno re 
ševali vse točke dnevnega re
da. Pri tem  bi pripom nili tu 
di to, da sestanki članov Zve
ze komunistov na šolah niso 
debatni krožki, am pak je nji-

Če bi mi iz bolnišnice pred 
letom sporočili, da je žena ro
dila petorčke, bi ne bil bolj 
presenečen, kot sem bil letos, 
ko sem prejel telegram  iz 
Londona, v katerem  je pisalo 
črno na belem, da sem nagra
jenec angleške BBC (televizij
ske in radijske mreže) in da 
naj pridem  kot gost v Anglijo 
za dva tedna. Morda bom ob 
kaki drugi priliki pripovedo
val o vsem: o »incidentu« na 
jugoslovanski carini, prvi vož
nji z avionom; o prijaznih in 
vitkih stevvardesah, o prihodu 
v London, k jer se seveda ni
sem srečal z lady, ki me je 
čakala; o Londonu, gledali
ščih, Stradfordu; o obisku v 
prijaznem  Greemvichu itd. Da
nes bom zapisal nekaj o zani
mivem Hyde parku.

Parki so, kol kaže, ljubezen 
Angležev. Veliki so in številni 
(Finsburv Park, Regent Park, 
Green P a rk .. .) ,  največji in 
najbolj zanimiv pa je nedvom
no Hyde park. Ne bi vedel za
pisati, koliko meri, a znanec 
mi je  dejal, da obsega tak 
prostor, kot kakšno veliko me
sto. Pri vhodih v park  so res 
p ritrjen i zemljevidi in načrti 
parka. V sredini je m ajhno 
jezero — Serpentine. Park po
stane ob sobotah in nedeljah 
center za rekreacijo Angležev: 
po jahalni stezi jezdita oče in 
m am a na konju, triletna de
klica pa na poniju; tam igrajo 
kriket, tu lovijo ribe, pa spet

hov namen, reševanje proble
mov in zavzemanje stališč do 
določenih vprašanj.

Našteli smo samo najbolj 
pom em bna vprašanja, ki jih 
bodo obravnavale konference 
organizacij Zveze komunistov 
na m ariborskih višjih šolah. 
Organizacije pa bodo poleg 
tega še razpravljale o ak tual
nostih in problem atiki, ki je 
na njihovem področju najbolj 
pereča. D. P.

vidiš očeta, ki leze po štirih, 
na h rb tu  mu sedi sinko in ga 
tepe s palico po zadnji plati, 
da bi povečal brzino. Presene
čen si tudi, ko vidiš, da nese 
fant po parku svoje dekle 
»štupa rame«, ali ko vidiš go
spo, ki vodi s seboj sedem 
pinčev. Seveda so psi enako
pravni pri rekreaciji in ni jih 
malo (m anj kot trave). Po 
\\sem parku so raztreseni le
žalni stoli, k jer ponujajo lepe 
Londončanke soncu svojo ko
žo.

Nedvomno pa je najbolj za
nimiv Hyde Park Corner. To 
je mesto, k jer sc živahni Ox- 
ford S treet z Marble Archom 
dotika parka. Tam je vogal 
(Corner) govornikov. Ljudje 
vseh vrst, vseh barv, vse mo
gočih prepričanj govore m no
žici, ki se zbere pred njimi. 
Navadno stojijo na m ajhnih 
zložljivih odrih in napadajo 
viado, politike, sindikate, ka
pitalizem, socializem, ali pro
pagirajo nove vere, anarhizem, 
posamezne stranke, svobodo, 
povore o Ben Beli, avtomobi
lih, čednostih in nečednostih. 
Vse, kar hočeš, lahko tam 
slišiš.
Meni je bila ta možnost, pove
dati vse, kar misliš, vsaj zelo 
sim patična, obenem pa je iz- 
pustni ventil za nezadovolj
stvo, ki se nabira v posamez-

O b
brucovskem 

tednu

Poleg stalnih oblik dela še
stih komisij, p rire ja  Odbor 
Zveze študentov m ariborskih 
visokošolskih zavodov, vsako 
leto dva študentska tedna, od 
katerih je  Brucovski teden 
nam enjen seznanjanju novih 
študentov z delom Zveze štu 
dentov v M ariboru, Aprilski 
študentski teden pa naj bi bil 
pregled dejavnosti Odbora ZŠ 
v tekočem študijskem  letu. 
Poudarek obeh tednov je bil 
doslej vedno na kulturnih  pri
reditvah. Zato je  bilo pred 
ustanovitvijo m ariborskega 
KUD Študent nujno, da so 
bile osrednje prireditve ted
nov v prejšn jih  letih, gostova
nja kulturnih ansamblov, 
predvsem ŠKUD Akademik 
i/. Ljubljane. Sele letošnji 
Aprilski in Brucovski teden 
sla bila resničen prikaz in od
raz dela in mišljen ja m aribor
skih študentov. Mogoče prav 
tem u dejstvu lahko pripišem o 
poseben uspeh, ki sta ga oba 
tedna dosegla.

Letošnji Brucovski teden je 
otvoril dr. Igor Vilfan na Štu
dentski katedri »Študent in 
gospodarska reforma«. V na
spro tju  s podobnimi predava
nji, ki so bila doslej bolj sla
bo obiskana, je bila udeležba 
na tej katedri velika. Dejstvo, 
da se je  od treh  povabljenih 
političnih delavcev, udeležil 
predavanja samo eden, izred
no živahne debate ni motilo. 
Š tudentje so dokazali, da so 
na tekočem z aktualnim i druž
benimi dogajanji in da se za
vedajo nujnosti sodelovanja 
pri njih. Ves večer je  izzvenel 
v želji, da s tako aktualno ob
liko dela še nadaljujem o.

Obe športni prireditvi, Bru
covski tu rn ir v malem nogo
m etu in atletski troboj sindi
kati - srednješolci - študentje, 
sta uspeli, saj sta bili tako 
organizacija, kot udeležba za
dovoljivi.

Predstava KUD Študent je 
bila združena s pozdravnim 
nagovorom predsto jnika m a
riborskih visokošolskih zavo
dov dr. Vladimirja Bračiča in 
predsednika Zveze študentov 
MVZ. Kljub tem u, da je  bila 
kvaliteta izvajanih točk nižja, 
kot na akadem iji meseca m a
ja , je prireditev svoj osnovni 
nam en izpolnila. Opozorila je  
bruce na možnosti kulturnega 
udejstvovanja v folklorni, pev
ski in dram ski sekciji in tako 
prispevala levji delež v dobro 
pripravljeni akciji vključeva
n ja  novih članov. Tudi nivo 
prireditve je  bil opravičljiv, 
saj je mnogo starih  članov 
študij končalo in KUD zapu
stilo.

Zaključna prireditev tedna 
je bil sobotni Brucovski ples 
v hali »C«. Ob dobri organiza
ciji, odlični glasbi o rkestra  
B ertija Rodoška, se je  B ru
covski teden iztekel.

In kaj lahko rečemo ob za
ključku?

Kljub dejstvu, da kratek  
čas študija, in zato zelo moč
na fluktuacija študentov po
sebno v organizacijah Zveze 
študentov, zaviralno vpliva na 
razvoj študentske dejavnosti 
v Mariboru, lahko ugotovimo, 
da so prizadevanja le rodila 
uspeh. Dejavnost m ariborskih 
študentov je  vse bolj obširna 
in pestra  in tudi kvalitetno 
napreduje. Tudi letošnji B ru
covski teden je  dokaz za to.

S. M eta

niku, živečem v takšni druž
beni ureditvi.

Tc^e Partljič

V č e trte k , 11. novem bra  je  ob iskal VEKS p ro f. d o k to r H elnH ch B ad er, p ro 
d ek an  V isoke Sole za ekonom ijo  K a rlsh o rst I/. V zhodnega B erlina . Na slik i Je 
d o k to r B ader, ki sl v d ru žb i s p ro f. R udijem  C rnkovičem , rav n a te ljem  V F. K S 
ogleduje  p ro s to re  V lije  ekonom ske  kom ercia lne Aole v M ariboru .

»Demokracija« v Hyde p a r k u



Razprave  š tudentov  

na t em o:

Študij in re fo rm a

V Delu je  19. novem bra 1965 
Franc Urevc razpravljal v 
rubrik i M nenja in kritike o 
vprašanjih  visokošolskega 
študija ob gospodarski refor
mi, ki jih  je načela že Tribuna 
v eni od prvih letošnjih šte
vilk. Obe razpravi izhajata iz 
ugotovitev plenum a Republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije, da je  Jugoslavija 
prva v Evropi po številu štu
dentov visokošolskih zavodov, 
toda med zadnjim i po številu 
diplom iranih študentov. Te 
razprave so nas vzpodbudile, 
da posvetimo še mi nekaj pro
stora položaju, vlogi, nalogam, 
potrebam  in pogojem študen
tov. Članek ni pisan kot pole
mika z om enjenim i že objav
ljenim i prispevki, am pak le 
še en poizkus nekaj prispevati 
k razbistritvi položaja.

Ustavimo se najprej pri 
vprašanju

O ŠTEVILU ŠTUDENTOV

Podatki so znani, znana je 
izredna množičnost vpisa na 
jugoslovanske visokošolske 
zavode, znano je, da lahko 
om ejijo vpis le redki visoko
šolski zavodi, ki dokažejo, da 
nim ajo možnosti za uspešno 
delo z veliko študenti. Pa tudi 
vsi taki zavodi ne m orejo 
om ejiti vpisa — spomnimo se 
le podatkov, ki jih  je  pred 
nedavnim nizal prof. Černigoj 
v oddaji slovenske TV o po
ložaju v katerem  se nahaja 
stro jna  fakulteta Ljubljanske 
univerze.

Po drugi strani je  znano tu
di, da ima vsak visokošolski 
zavod vsako leto zakonsko 
dolžnost, da vpiše vrsto  štu
dentov, ki se vpisujejo, da bi 
lahko v m iru prezimovali, ne 
glede na to, ali so preslabo oz. 
prepočasi študirali na kakš
nem drugem  visokošolskem 
zavodu, ali pa so vpisali sa
mo zaradi neprem išljenega, a 
seveda prijetnega brezskrbne
ga življenja papirnatih  štu 
dentov.

Znano je tudi (prav tako že 
dalj časa), kako raznoliko se 
podeljujejo štipendije, bolj po 
zvezah kot po kriterijih  štu
dijskega in socialnega znača
ja. Znani so prim eri, da štu
dentje dobivajo štipendije od 
nekaterih delovnih organizacij 
ves čas štud ija  in še leto ali 
več po poteku absolventskega 
roka, ki bi m oral veljati kot 
term in rednega zaključevanja 
šiudija.

Podatke o globalnem števi
lu študentov lahko- torej ozna
čimo kot fiktivne, saj nam  
prav nič ne zagotavlja, da pri
kazujejo res študirajoče štu
dente, ne pa tudi zgolj papri- 
natih študentov, ki samo pre
zim ujejo. Odstotek diplom an
tov je  prav gotovo videti tako 
nizek tudi zaradi fiktivne, pre
visoke, nerealno visoke bazič
ne številke, s katero računa
mo.

To bazo je  torej potrebno 
vskladiti z realnim i okvirji, ki 
jih  predstavlja njeno bistvo, 
njeno zdravo jedro, sestavljeno 
iz resnih, dela voljnih in zna
nja, ne zgolj lagodnega življe
nja, željnih študentov. Kakšna 
je  pot do tega, to pa seveda 
ne sme krniti dem okratično
sti sistem a študija in ne sme 
voditi k priviligiranosti? Pot 
je  sam o ena: selekcija pred

študijem  nam esto med študi
jem, pa četudi samo v prvem 
letu študija. K ajti m nenje, da 
naj se selekcija opravi v p r
vem letniku, pomeni isto kot 
želja po zidanju hidrocentrale 
ali kakega drugega težkega 
industrijskega objek ta  na pe
ščenih tleh, ki lahko pomeni
jo  form alno dostopen prostor, 
nikakor pa ne perspektivne 
možnosti za trdnost in gotov 
obstoj. Prvi letnik pomeni te
melj, na katerem  se gradi ves 
nadaljnji študij! Selekcija, 
vsaj tista  z rešetom, če ne že 
s sitom, pa se m ora opraviti 
že pred vpisom. V mislih 
inuim sistem  preizkušnje pred 
vpisom, sistem  testiran ja  kan
didatovih nagnenj in sposob
nosti za izbrano stroko, testi
ran ja  njegove splošne razgle
danosti in testiran ja  njegovih 
študijskih navad. Tak sistem 
bi že v naprej izločil predvsem 
vse »medvede prezimovalce« 
in najverjetneje tudi velik del 
neodločnih, labilnih študen
tov, ki so se odločili za študij 
bolj zaradi pritiska okolice ali 
pa m orda, da si študent in 
nosiš v žepu poleg drugih iz
kaznic, s katerim i se večji del 
le ponašaš, še študentski in-

Matjaž Mulej

na nujnost ustreznega štud ij
skega okolja, urejenega vpra
šan ja  prim ernega stanovanja 
itd., vzporedno s tem pa daje 
taka oblika dela tudi realno 
stim ulacijo za resen študij, 
ker nasprotno od tega pomeni 
izguba vseh ugodnosti, ki jih  
ima študent v študentskem  
naselju.

N im am  pri roki novejših 
podatkov o tem, kako danes 
vplivajo na sprejem  v Štu
dentsko naselje kandidatove 
socialne okolnosti. Prav goto
vo pa še vedno soodločajo; in 
če je  tako, je  le ponovno po
trjeno  znano dejstvo, da obi
čajno bolje študirajo  tisti, ki 
so se prebili do študija  v tež
kih m aterialnih okoliščinah 
kot tisti, ki jim  je bilo vedno 
vse prineseno na krožniku.

Poleg stanovanja sodi med 
osnovne m aterialne pogoje de
nar, potreben za kolikor toli
ko nem oteno posvečanje štu
diju. Štipendije in kredit bi 
m orali povezati. Če bi dosegli 
selekcijo pred vpisom, bi se 
v manj slabi luči pokazalo 
verjetno tudi razm erje razpi
sanih štipendij in vpisanih 
študentov. Razpisovalci šti
pendij bi manj tvegali pri po-

raztresene študente in na pri
m erno organizacijo njihovega 
(kot seveda tudi rednega) 
študija, mislim tudi na izred
no različne stopnje in oblike 
te organizacije. Ko mislim na 
stabilnost učnih načrtov, ne 
mislim na m anjši poudarek 
slalni m odernizaciji in prila
gajanju  praksi, am pak 
na stabilnost obsežnosti in 
stabilnost tehniške stran i uč
nih načrtov; m islim  na realno 
obrem enitev z obsegom pre
davanj in s številom prem etov 
(pri čem er bi m nogokrat bolj 
kazalo predavati po pet p red
metov v enem sem estru, kot 
deset v dveh sem estrih, ker 
jim  študent ne m ore sproti 
slediti). Ko mislim na stabil
nost študijskega in izpitnega 
režima, m islim  na stabilnost 
vpisnih pogojev, na v naprej 
razpisane, stabilne izpitne ro
ke (na katere ne vpliva števi
lo kandidatov), ki omogočajo 
načrtno razdelitev časa in 
opravljanje izpitov po načrtu. 
Mislim tudi na m edsemester- 
ske obvezne izpitne pogoje, pa 
četudi so baje trenutno v na
sp ro tju  z Zakonom o visokem 
šolstvu, saj ti izpiti močno 
pripom orejo, da študent ne

stopa službe, in zaradi tega za
vlačuje študij, ali pa sploh 
več ne diplomira.

Kako pa naj ob vsem tem  
izgleda

ŠTUDENTOVA IZVEN-
ŠOLSKA DEJAVNOST?

Kako naj ob takem  štud ij
skem  tem pu najdem o čas še 
za kulturo, politiko, šport, ne- 
obhodno honorarno zaposli
tev? Za odgovor se povrnem  
k tezi o predštudijsk i selekci
ji in trdim , da m ora selekcio
niranim  (rednim ) študentom  
ostati časa tudi za to, če so le 
dovolj gospodarni s časom, če 
le dovolj pridobijo na preda
vanjih, če so le predavanja 
tudi za to dovolj tem eljita in 
kvalitetna. Preden razm išlja
m o dalje o izvenšolski dejav
nosti, se m oram o spom niti še 
na to, da živimo v času izred
nega tem pa (v prim eri z nek
danjim ) in izredne zahtevno
sti (zopet v prim eri z nekda
n jo) do strokovnega znanja in 
do razgledanosti vseh, še po
sebej pa m ladih intelektual
cev, nosilcev napredka, razvo-

Študij - reforma
deks; taki študenti prej ali 
slej tudi padejo v jam o »med
vedov prezimovalcev« in po
stanejo le papirnati študenti.

S tako predvpisno selekcijo 
seveda ne bi odstranili osipa, 
bi ga pa prav gotovo bistveno 
zm anjšali, saj bi odstanili n je
gov fiktivni del. Drugi ukrep 
pa je  še ukrep, ki naj pomaga 
novim študentom  do čim hi
trejše osvojitve potrebnih štu 
dijskih metod, da ne bodo 
podlegli srednješolskem u uče
n ju  ne prakticističnem u odno
su do teorije, kot le malo po
trebnega zla. Izredno topel 
pozdrav velja m ariborski za
ložbi Obzorja in prof. Janku 
Plem enitašu za knjižico »Ka
ko bom uspešno študiral«, iz
dano letos in dosegljivo vsem 
študentom  po nizki ceni. Na
daljn ji korak bi bil že skoraj 
nepotreben, saj ni mogoče ni
kogar prisiliti, da študira 
sm otrno, četudi ne gre le za 
njegovo korist. Zelo prim erna 
se mi zdi tudi akcija m aribor
ske Višje tehniške šole, ki pri
pravlja v mesecu pred pričet
kom predavanj, že nekaj let 
posebna, rekel bi »prem ostit
vena« predavanja iz nekaterih 
tehniških disciplin tujim  štu
dentom, ki niso obiskovali 
tehniške šole, am pak kakšno 
drugo.

K ar se tiče kandidatov z 
nepopolno srednjo šolo, pa 
sem m nenja, da pomeni do
volj dobro možnost selekcije 
resen sprejem ni izpit, ki pa 
m ora biti vsaj tako težaven, 
kot srednješolska m atura  ali 
zaključni izpit (m ariborska 
V EK š ima na prim er v spre
jem nem  izpitu pet predmetov, 
izpit pa se opravlja kot sku
pinski izpit brez možnosti po
pravnega izpita iz dela izpita 
oz. posameznega predm eta).

Za uspeh že vpisanih štu
dentov pa so prav gotovo te
m eljnega pomena

OSNOVNI MATERIALNI 
POGOJI

Zame ima podatek, objav
ljen v Tribuni, da dosegajo 
prebivalci Študentskega nase
lja nadpovprečno napredova
nje, bistven pomen. Prepričan 
sem, da povsem resno kaže

deljevanju štipendij za prvi 
letnik. Da bi bil njihov rizik 
še m anjši, bi pa kazalo pove
zati štipendije in kredit v eno 
obliko financiranja študentov. 
Štipendije bi v prvem  letniku 
imele obliko kredita, za kate
rega jam čita (kot p ri potroš
niškem kreditu) dva zoposle- 
na občana; če se študent vpi
še v višji sem ester, se kredit
na obveznost sprem eni v šti
pendijo z določenim, še nada
lje kreditiranim  delom (kakš
nih 25 — 30 %),  vse m anjšim  
v vse višjem  sem estru študi
ja. š tuden tu , ki konča študij v 
rednem  roku in doseže pov
prečno oceno vsaj dobro, se 
bi lahko kreditirani del popol
nom a prelevil v štipendijo in 
študent ga ne bi bil dolžan 
vrniti, am pak bi le m oral osta
ti v tej delovni organizaciji 
pogodbeno določeni čas. Dru
gi študenti pa bi m orali kre
dit seveda vračati, po poteku 
absolventskega roka pa bi se 
jim  ustavila tudi štipendija. 
Zelo prim erna se mi zdi tudi 
varianta, da naj bi študent bil 
pod stalno kontrolo štipendi
to rja  ne le z občasnimi stiki 
med študijem , am pak tudi z 
obvezno prisotnostjo  v delov
ni organizaciji v času absolu- 
torija, ko ni več vezan na 
opravljanje izpitov s pogoji za 
vpis v višji sem ester; še po
sebno velja to, če štipenditor 
ugotovi, da je študent popu
stil odkar ga več ne vežejo 
pogoji za vpis.

T retja  skupina faktorjev 
uspešnosti študija  je
STABILNOST ŠTUDIJSKIH 

POGOJEV
Mislim na odnos med štu

dentom  in visokošolskim za
vodom, na katerem  študira. 
Mislim na študijsko literatu
ro, inform iranost študentov, 
stabilnost študijskega in izpit
nega režima. Ko mislim na 
študijsko literaturo, na p ri
m erno obsežno in zahtevno li
teraturo , ne mislim nujno na 
skripta, če je  mogoče dobiti 
prim erno literaturo , ustrezno 
profilu željenega in vzgajane
ga strokovnjaka. Ko mislim 
na inform iranost študentov, 
mislim še zlasti na povsod

izgubi tem pa pri delu, p ri štu
diju  in opravljanju  izpitov, 
tudi če je  še m lad in neizku
šen in še ne ve, kakšna past 
je  prekinitev, »odmor« in »po
čivanje« na delu ali delčku lo
vor j evega venca diplome. Pri
pom orejo, da ne postane ab
solvent z dolgo vrsto  neoprav
ljenih izpitov, ki jih  ne more 
opraviti več do konca absol
ventskega statusa, oz. do na-

ja gospodarstva (v vseh vidi
kih) in družbene nadstavbe.

V takem  tem pu in zahtevno
sti ni sposoben vsak ostati v 
avangardi, dober študent pa 
bo m oral in se m ora na to 
pripraviti že sedaj. Reform a 
in zaostritev k riterija  ob njej 
je  dala le nov poudarek tej 
zahtevi, pa tudi pogojem za 
njeno izpopolnjevanje in okol- 
nostim  za delovanje.

Štu
dent
ska

pre
hrana

Članek »neopravičene« pri
tožbe in pripom be študentov, 
ki je  pravzaprav poročilo, im a 
izgleda namen, da bi »zavezal 
jezike« vsem, ki im ajo kak r
šnekoli pripom be na račun 
prehrane v sam opostrežni re
stavraciji. Nihče ni nikoli tr
dil, da sam opostrežna ni po
kazala razum evanja pri re
šitvi tega problem a. Dejstvo 
pa je, da hodijo študentje po 
kosilu na krajnske. Seveda 
tisti, kateri im ajo denar. Ko
liko je  teh, pa ni potrebno 
om enjati. Če pustim o kvalite
to ob strani, dobijo ljub ljan
ski študentje, vsaj količinsko, 
večji obrok. Vsem tistim  pa, 
ki trdijo, da ima hrana dovolj 
kalorij (po predpisih), bi do
bronam erno predlagal, naj 
gredo sami tja  in se prepriča- 
jt  . Mogoče bodo potem  d ru
gačnega m nenja. Namesto, da 
ugotavljajo, da m anjši del 
študentov (m im ogrede dvo
mim, da so vredni tega nazi
va) dela zgago, bi jih  raje po
iskali in prim em o kaznovali. 
Pa tudi osebje sam opostrežne 
m tako idealno, kot se zdi iz 
samega poročila. Zamisel o 
im enovanju treh  študentov se 
mi ne zdi najbolj posrečena, 
ker ne predstavlja trajne re
šitve problem a. Mislim, da je  
čas, ko bi m orali pristopiti k 
izgradnji študentske menze, ki 
bi bila edina tra jn a  rešitev 
tega aktualnega problem a m a
riborskih študentov. A. D.



M o l l i e r e :

T artuffe
Ce sem govoril z neprikritim  nav

dušenjem  o prvi prem ieri letošnje 
sezone (Miller: Lov na čarovnice) 
in sem bil neprikrito  razočaran nad 
uprizoritvijo Prodane neveste (pose
bno nad novo angažiranimi pevci), 
m oram  reči, da sem glede navdu
šenja in razočaranja pri Tartuffu 
nekako v sredini. Ne preveč razo
čaran, še manj pa  navdušen. Torej 
bolj ali m anj nevznemirjen, hladen. 
To pa seveda ni nam en gledališča 
(to nam reč, da pušča gledalce hla
dne), še posebej pa si tega ne za
služi ta im enitna Mollierova kom e
dija.

Kdo so bili ustvarjalci te nevzne
mirljive m oriborske uprizoritve? 
Režiser Fran Žižek, scenograf Adal- 
bert švagan, kostumograf Vlasta 
Hegedušič (a  že takoj m oram  reči, 
da kostum i niso bili slaba točka 
predstave), igralci M. Godinova, A, 
Tovornik, A. Jankova , S. Potisk, 
N. Sirkova, J. Klasinc, A. Petje, M. 
Muhičeva, D. Mevlja, J. Zupan, M. 
Hermanova, J. Samec.

Kakšna je  bila režija Frana Ziška? 
Moderni teater, ali teater Moliero- 
vega časa? Ali nekaj vmes? Kakšen 
je bil stil uprizoritve? Morda je res, 
da ni moje oko dovolj bistro, ven
dar se mi zdi, da nisem edini, ki se 
tako sprašuje. Ali je bila to m eščan
ska kom edija ali ljudska igra? A 
zakaj je  bil ritem  predstave poča
sen, mizanscena nerazgibana, kot pri 
kaki dram i in ne pri tej hvaležni 
komediji? Res je, da je  v tej uprizo
ritvi Tartuffe nenavaden, bolj neva
ren kot svetohlinski, ne vzbuja 
smeha ali ogorčenja, m arveč prej 
strah, je  bolj zlikovec kot liceme- 
rec. Prim eren ritem , se mi zdi, je 
predstava dobila šele v prizoru zna
m enitega prepira zaljubljencev. A 
to je bilo premalo.

Naslovno vlogo je  igral Anton Pe
lje. Dejal sem že, da je bil tak, 
da je  vzbujal strah  s svojo uglaje
nostjo in temnimi računi. Po svoje

Krivica
Stvar dem okratičnosti je tudi v 

tem, da lahko poveš tisto, za kar 
meniš, da je v skladu s tvojim  m iš
ljenjem in pravicami in seveda tudi

v skladu z m išljenjem  ljudi, ki jih 
stvar ravno tako globoko in široko 
prizadene kakor tebe. In če je  to,

zanimiva igra, a vendar ni »zvenela« 
v taki režiji, kot je  bila ta. Najcelo
vitejšo in najbol j komično vlogo je 
dala Milena Muhičeva. V njej je 
bilo nekaj tistega duha, o katerem  
mislimo, če čujem o za Molliera. 
Skoraj bi dejal, da je rešila to ne
koliko sivo predstavo. Tovornikov 
Organ skorajda ni bil več zaslepljen 
meščan, marveč topoumen medved, 
nekam  preveč podeželski, hrust. So
liden pa je bil Volodja Peer v vlogi 
Kleanta, četudi mu že sam a vloga 
rezonerja ni nudila kaj več možno
sti. Potiskov Damis, Orgonov sin, 
je  bil čustveno prisiljen, nekam kr
čevito napet. To lastnost lahko opa
žamo pri skoraj vseh zadnjih Po- 
tiskovih kreacijah. V vseh komedi
jah  tistega časa so zaljubljenci pla
hi, bledi, neaktivni, jam rajoči rev
čki in le domiselen Dorine ali Figari 
jim  pomagajo. Zaljubljenca v Tar
tuffu sta  Valer in M arijana. Res 
je v tem Molierovem delu že klasi
čen in odrsko nadvse hvaležen zna
meniti p rep ir med njim a, sicer pa 
tudi n jim a vlogi ne nudita veliko. 
Vendar sem prepričan, da bi lahko 
igralca (Klasinc in Sirkova) veliko 
več »izvlekla« iz vloge, kot sta.

Tako je ta  komedija, o kateri radi 
rečemo, da biča tudi današnje Tar
tuffe, šla nekako mimo nas in nas 
je prem alo ošvrknila. Tartufi v nas 
samih, ali pa tistih  okoli nas, bodo 
še naprej zadovoljni. Po svetu in 
tudi pri nas si prizadevajo Tartuffa 
igrati ali moderno, ali tako ali d ru 
gače vznemirljivo (v Zagrebu so čr
tali celo kraljev poseg v igro, torej 
so bistveno sprem enili celo konec, 
ali pa so se s tem približali prvotni 
Mollierovi zamisli), škoda, da je  bi
lo v M ariboru srečanje s Tartuffoni 
tako vsakdanje, mirno.

Poleg Vidmarjevega citata o T ar
tuffu je  v gledališkem listu pisal 
o znamenitem svetohlincu »dm« 
(Dušan Mevlja). Nisem povsem ra
zumel teh dveh zaporednih stavkov: 
Komedija je  bila m nogokrat prepo
vedana in avtor jo  je neštetokrat 
predelal. Moliere je  uprizoril T ar
tuffa v tre tji in zadnji predelavi 
leta 1669«. Kako torej, ali nešteto 
predelav ali tri? Tudi drugi avtorji 
pišejo o treh, tako bo najbrž držal 
Mevljin drugi stavek.

Po im enitnih Millerjevih čarovni
cah lahko rečemo le, škoda.

Tone Partljič

Revna 
sezona

O letošnjem glasbenem življenju 
v M ariboru ni lahko pisati, vsaj za
enkrat ne, ker sm o v vsej sezoni 
(septem ber, oktober) slišali samo 
dva koncerta ter eno operno prem i
ero, ki pa je  bila le nekoliko obnov
ljena in sprem enjena predstava, 
saj je že nekaj let na reportoarju .

Prvi letošnji koncert nam je pri
pravila pianistka Parica Gvozdič iz 
Zagreba. Izvajala je  Bachova, Bee- 
Ihovenova, Franckova dela in vseh 
24 preludijev Fridericka Chopina. 
Očarala nas je s svojo izdelano in 
odlično tehniko, prav tako tudi z 
dognano interpretacijo, ki je prišla 
do izraza predvsem v Chopinovih 
preludijih; le ti lahko postanejo m o
notoni, če jim  izvajalec ne vlije do
volj um etniškega življenja. Gvozdi- 
čevi pa je uspelo z izrednim um et
niškim čutom prav do konca obdr
žati napetost pri poslušalcih.

Slovaški kom orni o rkester iz Bra
tislave je  sestavljen iz solistov or 
kestra Slovaške filharm onije. Nji
hov um etniški vodja je Bohdan 
Warchal. Gostje so nam  pripravili 
odličen koncert in so v skoraj polni 
Unionski d varani zadovoljili prav 
vse poslušalce. Izvajali so Corellija, 
Bacha, M ozarta in Dvoržaka, navdu- 
šneo občinstvo pa so nagradili še s 
trem i dodatnim i skladbami. Za ta 
ansam bel je  značilen intenziven 
zvok, nesentim entalno in resno 
podajanje skladb, pri vsem 
pa izredna preciznost in stilna do
gnanost, tako da ga upravičeno 
uvrščajo med prve tovrstne ansam b
le na svetu.

V okviru M ariborske kulturne re
vije je naša opera pripravila pre
miero Smetanove Prodane neveste, 
ob 100 letnici njenega nastanka. Že 
to dejstvo govori o m ednarodni pri
ljubljenosti tega izredno uspelega 
opernega dela. V našem  gledališču 
smo slišali sicer že več njenih upri
zoritev, in prav je  tako, saj m ora 
posebno mlada generacija vedno

znova spoznati to izredno duhovito 
in na narodni melodiki grajeno delo.

Značilnosti letošnje prem iere so v 
novi sceni (Albert Švagan). režiji 
(F ranjo  Potočnik) in novi zasedbi 
glavnih moških vlog. Janka nam je 
predstavil tenorist Georgij Minčev 
iz Bolgarije, m ešetarja Kecala — 
baritonsko vlogo — pa prav tako Bol
gar Nikolaj Trutei. Oba sta na .novo 
angažirana za našo operno hišo in 
upamo, da se bosta v jeziku še iz
popolnila in se bolje znašala. Celot
na predstava je zelo uspela, ugajala 
nam  je Ondina O tta — Klasinčeva 
kot M arinka, poživitev predstavi so 
dali baletni vložki in cirkuški p ri
zor v koreografiji dr. Neubauerjeve. 
Izvrstno pa je zaigral tudi o rkester 
pod vodstvom Jakova Cipcija.

Letos še nismo in kot kaže še ne 
bomo kmalu slišali nobenega kon
certa M ariborske filharmonije, ker 
je  baje za to dejavnost zm anjkalo 
denarja; dvomimo pa, da je ta p ri
hranek večji, kakor pa je škoda, ki 
jo  imamo od ukrepa, nikakor pa ni 
v duhu gospodarske reforme, saj 
toliko govorimo, da ku ltura  ne sme 
biti prizadeta. Upajmo, da se bo le 
našel način, kako bi vsaj v prihod
njem gospodarskem  letu ta za Ma
ribor potrebna dejavnost, zopet za
živela.

Maja Golob

kar poveš, gnev, ki te tišči in utes- 
nuje v prepotrebnem  življenskem 
optimizmu naših dni, potem  sma
tra j, da ni nič m anj konstruktiven 
od katerekoli strokovne kritike.

Res pa je, da čedalje pogosteje v 
javnosti le verbalno obravnavam o 
stvari, ki so v tesni zvezi z delovni
mi ljudm i in potem takem  ne more 
biti vseeno, kako bodo rešene. Kot 
človek, kot član družbe o kateri go 
vorimo, ki tej družbi pom aga tako 
ali drugače in ki družbo v resnici 
predstavlja, ne m ore mimo tega, da 
je njegov glas včasih neslišen oziro
ma preslišan. In če je  še čas, če ga 
nepravilnosti, ki se porajajo  od nas, 
med nami, za nas, prizadevajo, mo
ra objavit svoj globok srd in odpor 
do vsega, kar počenjamo, v čemer 
tako rečeno soodločamo ter za kar 
smo potem takem  soodgovorni. In 
ker smo drobni kamenčki v zgradbi, 
ki nosi svoje ime in vrh, naj bo 
prej ko slej jasno, da je  vsak ob
stoj takšne zgradbe odvisen samo 
od zdržljivosti in volje posameznih 
sestavnih elementov. K adar nas b re
me prem očno stisne, zavpijemo, z 
nam največ možnim glasom.

Mnogi ljudje, ki odločajo o važnih 
vprašanjih na ustreznih mestih, ali 
niso sposobni, ali pa je  njihovo delo 
zavirano »od zgoraj«, ker si sicer ne 
m oremo razlagati nekaterih  poja
vov pri nas. Kot soobčan, souprav- 
ljalec, volilec in kar je še takih e ti
ket dem okratičnost, pa je  tudi 
vsakdo s o k r i v e c .  Odpreti m o
ram o vendar enkrat oči in se osve
stiti vloge, ki jo  imamo po ustavi. 
Nihče ne m ore nam esto nas krojiti 
naše usode, nihče nim a pravice sam 
odločati o stvareh, za katere ni spo

soben ali pa za njih  nima čuta od
govornosti in ne pozna problemov 
ljudi, katere zastopa. Če smo do
slej delali napake, smo jih delali 
predvsem zato, ker smo mislili, da 
so ljudje na odgovornih mestih ne
zmotljivi. Tako smo gnojili njivo, 
na kateri je rastla  birokracija.

B irokratje pa sedijo tudi drugod, 
ne samo na področju politike. N aj
demo jih  na vodilnih položajih v 
kulturi, um etnosti, tehniki in ekono
miji. In tam  prav lepo uspevajo.

Povod za vse povedano je pa či
sto konkreten in svetovljanski. V 
pomoč so nekatera dejstva, ki naj 
rečeno podpirajo ali izpodbijajo:

Občina Maribor-Tezno je po bruto 
proizvodu ena najm očnejših ne le v 
Sloveniji, temveč v državi.

Občina Tezno obsega približno 
tretino m ariborskega mestnega 
področja in lahko zaokroženo raču 
namo, da združuje dvajset tisoč 
ljudi.

Občina Tezno odvaja velik delež 
v najrazličnejše sklade republike in
zveze.

Toda:
Občina Tezno je  po svojem videzu 

ena naj nerazvitejših m estnih pod
ročij ne le v Sloveniji, temveč v d r
žavi.

Občina Tezno ne m ore graditi, oz. 
dotirati gradnje, osnovne šole, če
prav tezenska podjetja, kot vsa d ru 
ga, odvajajo svoj prispevek za razvoj 
šolstva.

Temveč v občini Tezno grade os
novno šolo podjetja  z lastnimi do

datnim i prispevki — ker sicer šole 
ne bi bilo.

Občina Tezno na svojem območju
— n i m a  k i n e m a t o g r a f a .

Torej je tudi to možno v splošni 
skrbi za boljše počutje delovnega 
človeka! Nenadom a se je  zgodilo, 
da Tovarna avtomobilov ni mogla 
več nudili svoje restavracije, v ka
teri so dotlej vrteli filme za tezen
sko občinstvo in videti je, da nikdar 
prej ni nihče pomislil na to neugod
no m ožnost in da ni nihče niti s 
prstom  mignil, da bi Tezno dobilo 
dostojne kulturno zabavne prostore. 
Zdaj vsi kažejo s prstom  navzgor in 
sc delajo nedolžni in jadikujejo  nad 
pom anjkanjem  sredstev. Mar je od
več vprašanje, kam gre tista ogrom 
na količina denarja, za katerega se 
poti tezensko delavstvo in če gre, 
zakaj ga nekdo ne skuša zadržati 
kot nujnost za razvoj lastne občine? 
Mar deloven človek ne bi želel v 
bližini svojega dom a tudi kinodvo
rane, kulturnega dom a s knjižnico 
in klubskimi prostori, dalje telovad 
niče, bazena, kavarne? Občina Tezno 
nima niti enega od naštetih. To je  
krivica ljudem , ki tako prizadevno 
in v tolikšnem številu delajo ter 
žive za tisto, čem ur pravim o hum a
nizacija odnosov med ljudm i, skrb 
za delovnega človeka.

Zato kot soupravljalec in občan, 
ki ima pravico glasovanja, glasuj 
proti ljudem , ki nosijo krivdo za 
om enjena dejstva in le obžaluj, da 
nisi doslej storil ničesar, da bi jav 
nost zahtevala svoje pravice — kajti 
udobno življenje ob našem  delu 
ima pravico zahtevati vsakdo.

M. P.



Kulturni 
reviji 
na rob

Okoli dva meseca tra ja  M aribor
ska kulturna revija. Niti čas niti 
p rostor mi ne dopuščata, da bi 
govoril o vsaki prireditvi posebej; 
vredno pa je  vseeno spregovoriti
o tistem , kar, rešuje kulturni del te 
predvsem revije. O epizodah kdaj 
drugič.

Začel bi z literarnim  večerom, ki 
ki je  potreben in vreden omembe 
in večjega posluha. V petek, 29. ok
tobra, smo lahko v Kazinski dvorani 
prisluhnili srečanju pesnikov štirih 
mest: Celovca, Gradca, Ljubljane 
in M aribora. Posluha vredno je 
predvsem zato, ker je  bila s tem 
postavljena nova gred na m ost zbli
ževanja s sosedno Avstrijo. Kvalite
ta? Resnici na ljubo, ni nas preveč 
navdušila. Ne ;>mem pa reči, da smo 
prisostvovali slabi poeziji. Pri av
strijsk ih  gostih je izstopal predvsem 
Alois Hergeuth iz Gradca, ki je s svo
jo  rahlo nadrealistično poezijo in z 
izredno posrečenimi prispodobam i 
vsekakor vreden pisanja. Pri pes
nikih iz L jubljane je prav gotovo 
stal na najvišji stopnici Kajetan 
Kovič. Ker vemo, kdo je  to, samo 
toliko. Zelo posrečen, in tudi na j
večjega aplavza deležen, pa je  bil 
Janez M enart. Posrečen je  bil nam 
reč njegov izbor. Kot zadjo pesem 
Za ljubi kruhek, je  prebral s pravo 
svobodnoumetniško prizadetostjo. 
Kom entar, zakaj je  izbral prav to, 
je m enda nepotreben. Gotovo ne za
radi tega, ker meni, da je  to n je 
gova najboljša pesem. Ostali so ni
hali nekaj med prizadevnostjo in še

Tudi jazz 
je glasba

»V črnskih m elodijah sem od
kril prav vse, kar je  potrebno 
za popolno in sam ostojno glas
beno šolo . . .  «

(Antonin Dvoržak)

Letos praznuje desetletni jubilej 
eden naših vodilnih ansamblov 
jazza. Verjetno vsakdo pozna orke
ster, ki s svojo glasbo oživlja pet
deset let s tare  tradicije am eriških 
črncev in nam jih  posreduje v izvir
ni, nekoliko m odernizirani obliki.
V m uziciranju Ljubljanskega jazz 
ansam bla je nekaj svežega, lahkot
nega, tem peram entnega. To ni glas
ba, ki bi jo  lahko spregledali ali od
klanjali, to  je  svojevrstna igra to
nov in sinkop. Ni naključje, da ne
kateri kritiki uvrščajo Ljubljanski 
jazz ansam bel med vodilne 
evropske izvajalce tradicionalnega 
jazza, nasprotno, to  je samo posle
dica njihovega razvoja, ki so ga do
segli v desetih letih. Zanimivo je, 
da poznamo pri nas ljubljanski an 
sambel kot orkester, ki sprem lja 
pevce na raznih nastopih in prire
ditvah, drugod po Evropi pa je znan 
po glasbi, ki jo  izvaja, po jazzu.

Prav zaradi slovesa, ki ga uživa 
Ljubljanski jazz ansembel izven na
ših m eja, je žalostno, da v Sloveniji 
ni dovolj občinstva, ki bi napolnilo 
dvorano, ko je na program u kon
cert jazzovske glasbe. Edina izjema 
je bil koncert Louisa Armstronga v 
Ljubljani, a Louis je tak ra t igral 
tudi kom ercialno glasbo in njegovo 
sloveče ime je privabilo gledalce.

nezbrušenim pesniškim  izrazom in 
nam  tako predstavili poezijo, ki je  
bila vsaj vredna »ogleda«, če že 
poslušanja ne. V sekakor pa je  obisk 
pokazal, da je  takšne kulture še 
ireba.

Kakšna škoda! Preskočil sem Pro
dano nevesto, ki jo  je  M ariborska 
opera res prodajala, vendar je pu
blika ni kupila. Grdo je pred
vsem to, da se je  pustila p rodajati 
na tržnici M ariborske kulturne revi
je. Nekateri sicer pravijo  (Lajovci), 
da je  bila vredna tega. Pa naj zopet 
obvelja tisto  staro  pravilo, ki bo 
v tem prim eru gotovo nekom u v 
korist: De gustibus non est dispu- 
tandum . Ker sem prav pri dram skem  
deležu še omenim izredno posrečen 
izbor Behanovega Talca v program  
M ariborske kulturne revije. Res je, 
da izvedba same predstave ni bila 
ravno na višku, kajti pred tem smo 
lahko videli že mnogo boljše. Vse
eno pa se pri am aterskem  deležu 
v M ariborski kulturni reviji nismo 
ušteli. In še teater. Samo toliko: 
Predstavi Lov na čarovnice in Tar- 
tuffe sta si bili res pravi nasprotji. 
Mislim po izvedbi. V čarovnicah 
smo videli res naj krepkejši naj v 
zadnjih letih na m ariborskem  odru, 
Tartuffe pa skoraj ni vreden omem
be.

V petek, 5. novem bra so v M ari
borski študijski knjižnici odprli raz
stavo 700-letnica Dantejevega ro j
stva. Izbor Dantejeve literature  in 
tiste, ki je  ozko povezana z njego
vim življenjem in delom je z iz
rednim posluhom pripravil dr. Kos, 
ki nas je  na otvoritvi tudi vodil. Iz
redno skrbna in posrečena razstava. 
Naslednji dan, to je  v soboto, smo 
lahko našli v m ariborski Galeriji 
razstavljene modne starosti tristo 
tih let pri Slovencih. Na otvoritvi 
se je  ljudi kar trlo. Kaj lahko re
čemo o tem? Prav takšnih in po
dobnih razstav si, vsaj po »premi
erskem« obisku sodeč, M ariborčani 
žele.

Drugače pa je s čistim  jazzom, še 
posebej, če ga ne izvajajo tako slo
veča in znana imena. S tem  ne na
m eravam  prim erjati Ljubljanskega 
jazz ansam bel z Armstrongom ali ga 
celo enačiti z njim, a jazza ljubljan
skim glasbenikom le ne m oremo 
oporekati.

Kje so torej vzroki, da m ora tako 
kvaiiteten ansam bel sprem ljati pov
prečne in podpovprečne pevce na 
raznih festivalih zabavne glasbe, na
m esto da bi se posvetil glasbi, ki jo 
goji in ki m u najbolj leži? Zakaj ni 
zanim anja za njihovo glasbo? Vzro
kov je  mnogo, a vsi so si v nečem 
podobni; vsi nam reč izvirajo iz ne
poučenosti o jazzu.

Znano je, da smo Slovenci m aj
hen narod in da je  naše »kulturno

tržišče« revno. To je lraza, ki jo  
lahko slišimo povsod in ob vsaki 
priložnosti in m orda je v njej nekaj 
resnice. V naši republiki je  »samo« 
nekaj sto ansamblov, ki igrajo slabo 
»narodno« glasbo in vsega le nekaj 
orkestrov, ki to glasbo izvajajo kva
litetno. N adalje je na Slovenskem ne
kaj sto pevcev zabavne glasbe s ka
tero ne vemo, kaj bi počeli, pa tudi 
precej »električarjev«, ki igrajo po 
vzorcu angleških »best-ansamblov«. 
Ce pa se vprašam o, koliko je v Slo
veniji tradicionalnih jazz orkestrov, 
bomo ugotovili, da obsta ja  samo 
eden in da še ta  nim a možnosti, da 
bi svojo glasbo javno izvajal. »Kako 
to?« bodo dejali nekateri in pohi
teli k gramofonu, da si zavrtijo  na j
novejšo ploščo Rolling Stonesov, 
medtem ko bodo drugi na radio p o

Kot sem že povedal, o epizodah to 
k ra t ne bom  govoril. Pa tudi neke 
celotne rekapitulacije ne bi delal, 
ker Revija še tra ja . Zato nekaj m i
sli in pripom b. Nehajm o se že igra
ti anonim nosti (čeprav je  le-ta tre
nutno modni krik)! Vprašujem , za 
kaj je  bila žirija, ki je  odločala o 
podelitvi nagrad m ariborskim  bolj 
ali m anj kulturnim  delavcem, ano
nimna. Komu torej naj ugovarjajo 
tisti, ki z odločitvijo žirije niso bili 
zadovoljni? Pa tudi na izbor samih 
prireditev bi bilo vredno bolj paziti. 
Res da tistega, kar bomo šele videli, 
ne poznamo, vendar vseeno ne mo
rem o sprejeti vsakega diletantskega 
poskusa v okvir revije. Sam spored 
bi nam reč m oral sloneti na med
sebojnem  konzultiranju predstavni
kov vseh panog kulture (upam, da 
letos tukaj ni bilo anonim nosti), ki 
bi nam  tako lahko zagotovili res 
izreden m aksim alen kulturni užitek. 
Pomisliti pa m oram  tudi na tiste 
M ariborčane in okoličane, 'k i se 
strokovno sicer nepodkovani, ven
d ar se iz čistega entuziazma zanima
jo za kulturne dosežke našega me
sta. Zato bi bilo potrebno uvrstiti 
nekaj takšnega, kar bi bilo širšim  
množicam pristopno in razumljivo, 
vendar v m ejah kulturnega.

Nekje v prvem  odstavku sem de
jal, d a je  to predvsem  revija. Res, da 
je v tem prim eru težko soditi, kaj 
je  kulturno in kaj je  revijalno, ven
dar menim, da je  vseeno revijalne
ga preveč in da bi bilo treba v p ri
hodnje več posluha za čisto, pravo 
kulturo.

Zato za konec: bolj pogumno po
glejmo izboru v oči, bolj pogumno 
se lotimo določanja samih tistih, ki 
m orajo pogledati tem u izboru v oči, 
dajajm o predloge, dopolnitve, m ne
nja, ne upoštevajm o tistih  v žirijo 
dirigiranih strokovnjakov, am pak 
tudi m nenja nas samih, ki smo dalje 
od bistva stvari, vendar smo ljubi
telji vsakega koristnega in lepega.

Vili Kolarič

slušali »Vesele Rovtarje«. Pri vsem 
tem  jim  bo postalo takoj jasno, 
zakaj ni zanim anja za jazz in sim
fonijo. Jazz se jim  zdi bedast, med
tem  ko je  klasična glasba zanje pre
težka. Zato ra je  poslušajo »kvalitet
no« zabavno glasbo, ki jih  navdu
šuje.

Morda sta  za tako stanje v našem 
glasbenem svetu kriva tudi radio in 
televizija, ki m islita samo še na 
propagando in jim a ni m ar, kaj po
sredujeta poslušalcem ozirom a gle
dalcem. Ali je  potrebno, da prena
šamo toliko festivalov popevkarske 
glasbe, za katero  človek niti ne ve, 
od kod se je  vzela? Ali je  res po
trebno prenašati glasbo vsakega di
letanta, ki zahteva visok honorar? 
Verjetno je  honorar tisti, ki odloča
o kvaliteti, vsaj tako je  videti.

Na drugi strani im am o časopise, 
ki p rinašajo  podrobna poročila s 
popevkarskih »semujev«, druge 
glasbene dogodke pa om enjajo samo 
mimogrede.

Naj bomo še tako m ajhni in ne
znatni, pa vendar ne m orem o reči, 
da se na našem ozem lju ni rodil no
ben glasbenik jazza, ki bi kaj po
menil. Lep prim er je  Vinko G lobo 
kar, ki pri nas ni mogel uspeti in 
je  odšel v Pariz, k jer je  sedaj eden 
najbolj cenjenih jazzistov. Drug tak 
prim er je  Jože Privšek in podobnih 
bi lahko našteli še več. Ob vsem 
tem torej ne m orem o reči, da S lo  
venci nim am o smisla za jazz. Le 
seznaniti bi se m orali z njim.

Resen problem  je  tudi pom anjka
nje plošč s tovrstno glasbo. Izbira v 
naših prodajalnah je nam reč stra
hotno revna in to  je  tudi eden od 
vzrokov, zaradi katerih  je  jazz pri 
nas tako nepopularen. Zanimivo je, 
da je Ljubljanski jazz ansam bel 
posnel že nekaj desetin plošč, a 
sam o tri od teh so jazzovske.

Ko bodo ljubljanski glasbeniki 
lahko snemali to, kar sami želijo in 
ko bo naša RTV nam enila nekaj več 
m inut jazzu, kot je  bilo to v praksi 
doslej, tak ra t bo m orda tudi širše 
občinstvo sprejelo to  glasbo.

Bojan Kavčič

Vladimir Gajšek

Edvard
Kako da imaš krvav svoj meč 
Edvard Edvard 
kako da imaš krvav svoj meč 
kaj tožen si tako

Ogenj je  v mojem srcu ugasnil 
m ati m ati
ljubezen ne bo gorela več 
dovolj je  obžalovanja in  senc

Vrtnica sije v tvojih ustih 
Edvard Edvard 
in besede so ti zoglenele 
predolgo so čakale 
da prideš iz otroštva

H repenenje je  silno kot zemlja 
m ati m ati
svet se je zapisal sm rti ponosen 
življenje je  lažje od kam enja

Nihče te ne bo pobral iz groba 
Edvard Edvard 
sam v sebi boš ostal 
usta  ti bodo črno zacvetela 
z glavo se boš še bolj v pesek

zakopal

Pusti me v hladni zemlji 
m ati m ati
brez izhoda je tako lepo 
popotniki bodo vedno šli mimo 
in drevo bo ozelenelo

Z glavo cvetočo presekano 
Edvard Edvard 
ne sm ehljaj se m i tako 
v zemlji ostaneš večno 
z vsemi zgubljenimi močmi

Sonce je  m rtvo in bledo 
m ati m ati 
za njim  mi je hudo 
dom je prazen m ati mati 
padel sem pod vašo roko

Umrl si v svojem sijaju 
Edvard Edvard
slep si med nebom in zvezdami 
veličasten si v sm rti 
gluh v svojem pokoju

Prav ste storili takrat 
m ati m ati
m ir je prazen in zemlja

razcvetena
in sonce gre svojo pot 
nihče ne zbeži v hladno ju tro  
stopinje se izgubljajo 
pustite  me vsaj spati

Meta B urgar

Jesenske 
noči
Dolgo je  že od tega, 
kar sva se srečala.
In  dolgo je, odkar sva se razšla.

Vmes pa so bile
prečudovite jesenske noči
polne opojnih vonjav
po ljubezni in po posušenem  senu.
polne m igetajočih zvezd
in luninega svita,
polne ju tran je  rose na pajčevinah
in težkih misli na slovo.

Polnoč je
V cerkvenem stolpu 
je  odbilo dvanajsto.
Jaz pa še vedno bedim, 
saj dom a nim am  senene postelje 
in ne slišim zvona, 
ki bije ure.
(Kvečjemu kakšen avtomobil

zatrobi
in z žarom eti oplazi m oja okna, 
da se zgrozim, 
ko vidim bežeče sence.)
Tu pa je  m ir
in seno diši opojno,
da nehote pomislim  na njive in

travnike, 
ki me zju tra j rosni pričakujejo.



Kakšen si, celjski srednješolec?
T o  s m o  poskušali  dog na t i ,  ko  s m o  obiskal i  C e l j a n e  na njihovih šolah.  
P ove dal i  so  nam  nekaj  o  svo jem življenju,  o  delu in zabavi .

Sklenili smo narediti kratek 
zapis o srednješolcih. Kako 
žive, kako študirajo, kako se 
zabavajo? Vse te stvari bomo 
najbolje izvedeli od n jih  sa
mih. Zalo smo vzeli beležnice 
in se odpravili na lov za izja
vami, mneji.

V m estu ob Savinji je  bilo 
opoldne zelo živahno. Na ce
stah  je bilo največ šolske mla
dine. N ekateri so prihajali iz 
šol, drugi so odhajali k popol
danskem u pouku.

Ker nism o poznali nobenih 
shajališč celjskih srednješol
cev, smo jih  poiskali kar na 
njihovih šolah. N ajprej smo 
našli Gimnazijo, ki je postav
ljena v m irno in prijetno  oko
lje »parka zaljubljencev«, kot 
ga Celjani sami im enujejo.

Na gimnazijo smo prišli rav
no v odmoru. Hodniki in dvo
rišče je  bilo polno dijakov. Iz
vlekli smo beležnice in spra
ševali, spraševali. Ker se je 
okoli nas zbrala gruča d ija
kov, je  prišel tudi profesor 
biologije Franjo Puncer, ki 
nam  je  povedal najprej nekaj

cah nove šole smo srečali pr- sc ne zadržujem o več toliko v 
vošolke: Ančko, Gizelo in Ro- Mignonu, tukaj je  prijetneje, 
mano, ki so nam  povedale ne- bolj domače. V nedeljo pa 
kaj o svojem življenju na šoli. gremo na mladinski ples v Na- 

»Me smo prvošolke, zato ne rodni dom, potem  še kakšen 
poznamo tako življenja na šo- film ali športni dogodek, kar 
li. Toda, kar sm o do sedaj vi- pa nam  ostane prostega časa 
dele, je  bilo v redu. Naše or- gremo m orda s punco malo 
ganizacije delajo solidno, naokoli, ali pa debatiram o z
prire ja jo  nam  različna preda
vanja. Z zabavnim življenjem 
smo tudi zadovoljne, saj p ri
rejam o vsako soboto plese v 
telovadnici, na katerih  je res 
zelo »zanimivo«.

Po obisku na ESŠ smo mladina?«

znanci.«
»Rad bi vam  postavil še ne

kaj bolj privatnih vprašanj, ki 
niso toliko v zvezi s srednje
šolskim življenjem. Kakšna je 
pc  vašem m nenju sodobna

»skočili« še do Srednje šole 
za medicinske delavce, ki je 
ena izmed redkih v Sloveniji. 
Lansko leto so praznovali na 
tej šoli 10-letnico obstoja. 
Tukaj so nas sprejele precej 
»bojevito« razpoložene dijaki
nje, saj smo imeli z njim i še

»Kakor jo  je  vzgojila stari
na!«

»Ste za šolsko reformo?«
»Dosti je reform atorstva, 

čas je  da začnemo resno de
lati!«

Bili sm o presenečeni nad
nekaj neporavnanih računov 1 ? ^ °  Dalijevo zgovornostjo 
od lanskega leta, ko jim  ni- Toda v klubu je  bilo še mno

. . .  т г  . i  r-w . r r r v  v  r \ c a h

. . . Celju
Na celjski gimnaziji im a

jo  izmed slovenskih sred
njih  šol najbolje razširjeno 
prostovoljno dejavnost di
jakov. V šoli deluje preko 
20 različnih krožkov, ki jih 
vodijo profesorji. Od tisoč 
dijakov, kolikor jih  ima 
celjska gimnazija, jih  je 
več kakor petsto včlanjenih 
v posamezne sekcije. N aj
večje zanim anje je  za bio
loški krožek, ki ga redno 
obiskuje šestdeset dijakov.

Ekonom ska srednja  šola 
je  letos dobila novo šolsko

. . . Mariboru
V letošnjem  šolskem letu 

proslavlja šolsko športno 
društvo »Olimpija« na Prvi 
gimnaziji, petletnico obsto
ja. »Olimpija« je najbolj 
aktivno šolsko športno dru
štvo v m ariborski občini 
center, saj ima v svojih 
vrstah  včlanjenih 270 dija
kov in dijakinj. V počasti
tev svojega jubileja bo ŠD 
»Olimpija« organiziralo v 
letošnjem  šolskem letu  ve
liko športno srečanje — 
Gimnazijado, na kateri bo
do sodelovale poleg prire
ditelja še gim nazjje iz 
P tuja, Raven, Zadra in Za-

Zabeležili smo v . ..

smo poslali »Katedre«. Zato 
smo se ra je  um aknili iz »bol
niškega ambijenta«.

Toda zdaj je bilo tudi že 
precej pozno, šo le  so bile

v novem m ladinskem  klubu. 
In  nismo se zmotili. Nov, 
osrednji m ladinski klub je  po
stal velika pridobitev za celj
sko mladino. Tokrat smo iz
brali za sogovornika enega iz
med celjskih srednješolskih 
»pridnih« dijakov. Naš razgo
vor je  potekal nekako takole: 

»Kako se zabavate kot sred
nješolec v prostem  času?« 

»Zdaj, ko smo dobili klub,

o delu mladinske organizacije prazne. Vendar smo^ vedeli, 
in dijaške skupnosti. Izvedeli kje bom o našli srednješolce^ — 
smo, da poteka delo na gi
mnaziji izredno sistematično.
Profesor je  poudaril tudi po
men izvenšolskih dejavnosti, 
s katerim i se ukvarjajo  d ija
ki. N adalje smo se z njim  po
govarjali o m ladinskih urah; 
o teh je  povedal profesor na
slednje:

»Vsak razred m ora imeti te
densko vsaj eno m ladinsko 
uro. Pet m ladinskih u r v letu 
ima obvezno temo, druge pa 
lahko posamezne razredne 
skupnosti prilagodijo intere
som dijakov. Največji pro
blem, s katerim  se tukaj sre
čujemo, je pasivnost nekaterih 
dijakov. Le-to pa skušam o od
praviti s posebnim  tekm ova
njem  med razredi, ki dobe za 
vse svoje aktivnosti in šolski 
uspeh določeno število točk. S 
tem  tekm ovanjem  dosežemo 
večjo aktivnost med dijaki in 
tudi šolski uspeh je veliko 
boljši.«

Na vprašanje, kakšno je  za
bavno življenje dijakov na gi
mnaziji, nam  je d ijak  Zore 
Janko povedal:

»Enkrat mesečno priredim o 
v Narodnem  domu ples, ki pa 
se ga lahko udeležijo sam o di
jaki naše gimnazije. To pa 
predvsem  zaradi tega, da ne 
bi prihajalo do izgredov in pi
jančevanja. Teh plesov se ze
lo veselimo, ker potekajo v 
res prijetnem  vzdušju.«

Zatem  so dijaki pripovedo
vali o vsem: o svojem šport
nem društvu (ti so bili poseb
no glasni), ki je  doseglo letos 
že več pom embnih uspehov,
»kulturniki« pa so nas obsi
pali z različnimi poročili o 
KUD »Anton Aškerc«. Toda 
njihovo vneto pripovedovanje 
je prekinil šolski zvonec, ki 
jih je  klical v razrede, na nji
hovih obrazih pa smo brali, 
da im ajo še veliko povedati, 
mi pa smo jim  komaj še uteg
nili zaklicati:

»Saj se bomo še oglasili!«
Zapustili smo gimnazijo z 

m islijo: »Oh, ko bi vse naše 
gimnazije tako delale . . . !«
Res, gimnazijcem m oram o če
stitati. Vskladiti znajo delo, 
učenje in zabavo v pravilnem 
razm erju, ki odgovarja n jim

go »strokovnjakov« za šah, 
politiko, nogomet, um etnost 
m Še za kaj, ki so imeli še 
precej povedati, vendar se 
nam  je mudilo. »Morda kdaj 
drugič, ko bomo pisali o va
šem klubu,« smo jim  ob slo
vesu še dejali.

V tem  kratkem  srečanju  s 
celjskim i srednješolci, smo iz
vedeli mnogo o njih: znajo se 
zabavati, zanjo izkoristiti svo
jo  mladost na različne načine 
in z vso prešernostjo , toda vse 
v dostojnih mejah, vseka
kor vrednih srednješolca! Lah
ko bi jih  posnemali, ali ne . . .?

M arjan Šrimpf

poslopje. V njem  so v glav
nem  tre tji in četrti letnik, 
m edtem  ko so prvi in d ru 
gi še v starem  poslopju. 
Vendar se bodo tudi ti do 
konca letošnjega leta pre
selili v nove prostore. No
va šola je  najsodobneje 
oprem ljena in im a posebne 
predavalnice za poučeva
nje tujih jezikov.

Kot na mnogih drugih 
šolah, so tudi na ESŠ pri
čeli p rire ja ti m ladinske 
plese. Plesi so ob sobotah 
v telovadnici šole, igra pa 
ansam bel Dixi, ki je v Ce
lju  zelo priljubljen. Poseb
nost teh plesov je tudi to, 
da se jih  sme udeleževati 
tudi m ladina drugih šol, 
kar drugod na srednjih  šo
lah ni dovoljeno.

greba.
Letos so na Prvi gimna

ziji ustanovili m arksistični 
krožek za druge, tre tje  in 
četrte  razrede. Za ta  kro
žek so pokazali dijaki p re
cejšnje zanim anje, kar je 
bilo videti tudi po kandi
datu ri za ZIC. V letošnjem  
šolskem letu kandidira 23 
dijakov, ki bodo sprejeti v 
organizacijo ZK v začetku 
decembra.

. . . Murski Soboti
Srednješolci v Murski 

Soboti so popestrili svoje 
zabavno življenje. Soboška 
mladina je  želela p rire ja ti 
m ladinske plese. Ta želja 
se ji je  izpolnila v začetku 
novem bra, ko je bil na 
Gimnaziji prvi m ladinski 
ples. — ns —

»Iščemo tesnejšo povezavo z mladino!«
R a zg o v o r  s preds ed ni ko m O b č in s k e g a  kom iteja  ZMS v Celju D a g m a r j e m  Šusterjem o  celjski mladi ni

Ko sem bil v Celju z nalogo 
pisati o m ladih ljudeh in nji
hovem življenju, sem poiskal 
predsednika Občinskega ko
m iteja ZMS D agm arja Šester- 
ja  in ga prosil, da mi odgo
vori na nekaj vprašanj.

»Slišal sem, da ste v Celju 
ustanovili m ladinski klub. Mi 
lahko poveste kaj o njem?«

ličnimi delovnimi akcijam i, 
poleg tega pa smo doblii de
n ar tudi od nekaterih  delov-

sm o program irali delo kluba, ško zvezo, z Društvom  prijate-
pozneje pa bo storila to  m la
dina sama, po svojih interes

nih organizacij, ki so nam  od- nih področjih, kajti klub je 
stopile 3 urni zaslužek. Ure- nam enjen n jej, zato naj si
ditev kluba je stala doslej tri 
in pol m ilijona dinarjev.«

»Kako poteka delo v klubu?«
»V klubu prirejam o filmske 

piedstave v veliki dvorani, ki 
jih  običajno sprem ljajo  pre

»Res je, v soboto 13. novem- im am o pa tudi predavanja o 
b ra  smo odprli osrednji mla- jazzu in klubske večere, na 
dinski klub, ki ga je naša katerih  govorimo

ljev m ladine, s Plesno šolo in 
turistično poslovalnico Po
potnik. Imeli bomo enotno 
poslovanje, vsebinsko koordi
nacijo, nikakor pa ne bomo 
krnili sam ostojnosti bivših o r
ganizacij.«

»Kakšni pa so vaši bodoči 
načrti?«

»Naša prva naloga bo zago
toviti stalnost kadrov v sred-

uredi življenje v njem  takšno, 
kot ga želi.«

»Kako sodelujete z m ladin
skimi aktivi na srednjih  šolah 
v Celju?«

»S tem i aktivi im am o pre
davanja o filmski um etnosti, Cej tesne kontakte. Redno p ri

sostvujem o njihovim  sestan- n jih  in strokovnih šolah, tako 
kom in jih  tudi idejno in vse- da bodo vsaj dve leti v šol- 

o poeziji, binsko usm erjam o, toda želeli skem  komiteju^ ZMS in ne le 
bi še tesnejšo povezavo, pred- eno leto, kot je bila p raksa 
vsem z nekaterim i aktivi stro- na šolah doslej. S tem bomo 
kovnih šol in gospodarskih dosegli tudi boljše uspehe po- 
organizacij«. sameznih šolskih organizacij

»S kakšnim i problem i se ZMS.« 
trenutno  srečujete?« Telefon je  prekinil najin  po-

»Naša največja težava je: govor. D agm ar je  m oral na

mladina čakala že celo deset
letje. Klub je  odprt za vso 
mladino, ki se želi zabavati 
in se tudi česa naučiti.«

»Kdo je prispeval sredstva

klasični glasbi in športu.
Naši m ladini smo m orali 

priskrbeti kotiček; do sedaj 
je  posedala v kavarnah, v

kako zagotoviti m ladni, ki 
končuje šolanje zaposlitev in 
kako dobiti štipendije za ti
ste, ki jih  resnično potrebu 
jejo.«

»Niso za to kriva podjetja?«
»Delno tudi. Im am o več pri

merov, ko ne sprejm ejo  na 
delo povratnikov iz JLA. Pro
blem  zaposlovanja mladine 
skušam o čim uspešneje rešiti 
v sodelovanju z Zavodom za 
Zaposlovanje delavcev in 
Zavodom za pedagoško službo 
v Celju.«

»In reform a . . .  ?«
»Reforma je povzročila ko

renite sprem em be v naši no
tran ji organizaciji. Prvega ja-

konferenco, sam  pa sem 
šel ogledat m ladinski klub.

M.

sl

Mignonu in v podobnih loka- nuarja  prihodnjega leta se bo-
lili. Poleg tega pa skušamoin njihovim profesorjem . To za ustanovitev kluba?«

pa že nekaj pomeni. »Več kot polovico vseh sred- prav tukaj odpraviti razlike
Nato smo obiskali Ekonom- stev je prispevala m ladina sa- med študentsko, dijaško in doslej sam ostojno: z Občin

sko srednjo šolo. Na stopni- ma, ki je  dobila denar z raz- delavsko mladino. Za začetek skim  centrom  OZN, s Počitni

mo integrirali z naslednjim i 
organizacijami, ki so delovale

Sodelavci!
NASE UREDNIŠTVO 

VABI VSE SODELAV
CE NA SESTANEK, KI 
BO V PETEK, 3. DE
CEMBRA 1965, OB 18. 
URI V PROSTORIH 
ŠTUDENTSKE ZADRU
GE V MAISTROVI UL. 5

Dopisujte  v Katedro!



C im  dalje ž iv im o ,  t e m  bolj s m o  prepričani ,  da s m o  z a m u 

dili t i s to ,  kar ne bi smel i  zamudit i .

N e k a te r i  nosi jo glavo  sam o zaradi las.

N iko l i  ni d o b r o  d o l g o  premiš ljevati .  Z g o d i  se,  da p ozab i 

m o ,  kaj s m o  hote l i .

Živ ljenje je kot  kegljišče.  Razl ika je s am o  v t e m ,  kaj kdo  

predstavlja.
Pripravil A. D.
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Žvečilni gumi
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V k ra ju  L so zgradili m oderno to
varno žvečilnega gumija. Ko so vaš
čani gledali to  ogrom no stavbo, ka
tere dim niki so se vzdigovali visoko 
v nebo, so vzklikali: »Naj živi žve
čilni gumi, zaradi katerega je  naš 
k ra j dobil tako im pozantno zgrad
bo!« Zunanja arh itek tu ra  tovarne 
je  bila resnično od sile reprezen
tančna, a kaj je  bilo to proti avto
matizaciji, ki je bila skrita  zno
tra j giganta. Sam predsednik ob
čine je  ob otvoritvi dejal: »Srečni 
smo, da nam  je uspelo realizirati 
to, že deset let staro  zamisel. Daleč 
naokoli ni industrijskega objekta, ki 
bi ga lahko prim erjali z našo to
varno. Naj ta  zgradba postane resni
čna Meka žvečilnega gum ija. Naj 
živi naša industrija!«

Tri dni po tem zgodovinskem go
voru je  prvič zasedal delavski svet 
om enjene tovarne. Seja je  potekala 
v veselem sam oupravljalnem  vzdu
šju. Med prisotnim i so krožile tre
bušaste steklenice, v direktorjevi 
delovni sobi pa so pekli vola. Ko 
je bilo vse skupaj na višku, je  vstal 
d irektor in spregovoril: »Tovariši 
proizvajalci! Sporočiti vam  m oram  
veselo novico. Včeraj se je p ri meni 
zglasil pomočnik d irek to rja  tovarne 
avtomobilov iz k ra ja  M. Predlagal 
mi je  integracijo z njihovim  podje
tjem  in prositi vas m oram  tovariši 
proizvajalci, da o tem  predlogu re
sno razmislite.« In  pričeli so razm i
šljati. Prem išljevali so in prem išlje
vali in m ed tem  pridno pili in  jedli. 
Končno so ob šestih zju traj sogla
sno sprejeli ponudbo.

Proizvodnja je  stekla s polno pa
ro. Izdelovali so tako imenovani 
avtom obilski žvečilni gumi. Name
njen je  bil predvsem  voznikom ose
bnih vozil, ki so ga dobili hk ra ti z 
avtomobili. Zaradi tega je  jasno 
močno poskočila cena vozil in po
trošniki so pričeli negodovati. Po
tro šn ja  je  začela upadati.

V bivši tovarni žvečilnega gum ija 
se je  ponovno sestal bivši delavski 
svet. »Tovariši proizvajalci«, je de-

Misli in domislice

Priro jena dobrota nekaterih, vpli
va na njihov značaj: postanejo sla
biči.

Pam etno ravnati v sreči, pomeni 
uživati dvojno srečo.

Če smo v letih, ne sm atrajm o, da 
je  v letih tudi svet.

Razumi človeka, posebno, če si 
sam  človek.

Vzkliki

Čemu ne napravite sam om ora, če 
mislite, da ste  pam etni?

V prim erjavi s pariško modo, je 
abstrak tno  slikarstvo najrazum lji
vejša stvar na svetu.

Imel je  strašno velik zaklad. Nje
govi stavki so bili sploh brez konca.

Biti bolan od svojega zdravja je 
huje, kot biti zdrav od svoje bole
zni.

Aforizmi

Gospodarski krim inal je kadar 
na plantaži breskev dozorijo — h ru 
ške.

Nekega ježa so postavili pred goz
dno gospodarsko sodišče. Z listjem  
je  prikrival v nekem panju  notranje 
rezerve.

Lev napade človeka samo takrat, 
ko ga zam enja s hijeno.

ja l bivši glavni d irektor tovarne, 
»nujno m oram o n a jti rešitev iz tež
kega položaja v katerega so nas 
pahnile neurejene razm ere na  tržiš
ču. Predlagam , da preusm erim o pro
izvodnjo in  pričnemo izdelovati av
tom obilske gume«. Prisotni so buč
no zaploskali in predlog je  bil eno- 
dušno sprejet.

Odslej so delali avtom obilske gu
me in vsi so bili prepričani, da so 
prišli na zeleno vejo. Res bi šlo vse 
po načrtu , ko ne bi pozabili na neko 
m alenkost. Pozabili so nam reč, da 
so njihovi stro ji nam enjeni proizvo
dnji žvečilnega gum ija in da suro
vine iz katerih  delajo avtomobilske 
gume za to niso prim erne. Tako so 
bile gume, ki so jih  proizvajali, za 
avtom obilska kolesa zelo m ehke in 
in so se dale žvečiti. Ko so to  m a
lenkostno napako odkrili, so jo  ta 
koj odpravili. A bilo je  prepozno. 
Tovarna avtomobilov je  pod pritis
kom odjemalcev zahtevala prekini
tev združenega poslovanja.

Ko so bili spet sam ostojni, so z 
velikim občutkom  za stvar ponov
no reform irali proizvodnjo. »V žve
čilnem gum iju je  naša bodočnost«, 
je dejal prosvetljeni glavni direktor. 
Delali so z velikim poletom  in m orda 
bi nekoč resnično postali Meka žve
čilnega gumija, če jim  tega ne bi 
preprečilo tržišče. Izbirčni sno
bovski potrošniki so nenadom a ugo
tovili, da je  žvečilni gumi, ki ga ku
pujejo, trd  ko avtom obilska pnevm a
tika in da im a okus po surovi gumi. 
»Odkod to?« so se vprašali vodilni 
v tovarni in pričeli raziskovati vzro
ke za take trditve. A nič ni pom a
galo; podjetje  je  k ljub  vsem u šlo 
k vragu.

Epilog: Tovarno žvečilnega gumi
ja  so podrli in na njenem  m estu 
zgradili hleve za plem enske krave. 
Bili so m anj reprezentančni kot to
varna, ki je  prej stala tam, vendar 
jih  uporabljajo  še danes. V njih 
sicer ni lerav am pak prašiči, a žival 
je žival.

Bojan Kavčič

Vse življenje na nekaj čakam o in 
ko tako čakamo, čakam o na sm rt.

Zenska sram ežljivost je  le v rsta 
izzivanja.

Glede na b irokracijo  je  na  Polj
skem še prem alo satirikov. N aj
brž je prav zategadelj poljska satira 
pri nas tako popularna.

Andrej B rvar

Ko je um rl, ga je  prijel angel va
ruh  za roko.

Človek se že več tisoč let oblači, 
a bo nekoč vseeno spoznal, da je še 
vedno gol.
Tisti ljud je so ml všeč, ki renesan
čno živijo v našem  srednjeveškem  
času.

Bojan Kavčič

Kit je  dokaz, da velika riba živi 
od malih.

Niti rdeče usnje na tapeciranih 
stolčkih ne jam či več za nesm rt
nost njihovih jezdecev.

Jam o, ki ti Jo drugi koplje, porabi 
za tem elje svoje hiše.

Ivan Cimerman



A n k e t a  o  t e l e s n o  vzgojn ih  p r ob lem ih  •  Odgovarja jo  direk torj i  mariborskih višj ih šol

ALI JE RES SAMO DINAR KRIV?
Uredništvo našega lista je  sklenilo, da zaradi vedno več

jega zanim anja za telesno vzgojo med študenti m ariborskih 
višjih šol in zaradi vedno bolj zaskrbljujočega slabega zdravja 
študentov, anketira d irektorje posameznih višjih šol, da bi 
dobili bralci konkretno sliko trenutnega položaja o možno
stih  telesne vzgoje na višjih šolah in kratkega pregleda v 
razvoj le-te v prihodnjosti. V odgovorih anketirancev se ne 
skriva pesimizem, nasprotno prav vsi gledajo bodočnost z 
optim ističnim i očmi, posebno tam, k je r uvajajo načrtno te
lesno vzgojo v učni načrt.

V sem  sm o postav ili en ak a  vp ra šan ja :
KAKŠNO J E  VASE M N EN JE O NAČINU UVAJANJA TE L E SN E  KUL

TURE NA M ARIBORSKIH V IŠ JIH  ŠOLAH? ALI JE  TELESNA VZGOJA 
POTREBNA IN  KAKO VSKLAJUJETE TELESN O  VZGOJO V OKVIRU UČ
NEGA PROGRAMA NA VASI SOLI?

JO S IP  BUTINAR, d ip i. ing ., d ire k 
to r  V išje ag ronom ske  Žolc:

»Prenapolnjenost študijske
ga program a, stalno terensko 
delo in delna nezainteresira
nost odgovornih ljudi, so glav
ni krivci, da telesni kulturi, 
oziroma rekreaciji na višjih 
šolah, nism o posvečali dovolj 
pozornosti. V opravičilo lahko 
povem, da im ajo študentje 
naše šole tudi do 45 u r pouka 
tedensko, to pa praktično po
meni celodnevno sedenje pri 
skrlptih . Seveda se zavedamo,

I N T E R V J U

Atlet,  ki obeta
Ponudila se mi je  priložnost, 

da sem postavil nekaj vpra
šanj državnem u prvaku v sko
ku v višino za mladince, Dar
ku Medveščaku, absolventu 
SŠTV v Mariboru.

Ali se z atletiko že dolgo 
ukvarjaš?

Glede na to, da sem s ta r 18 
let in da se ukvarjam  z atle
tiko že štiri leta, lahko rečem, 
da je  to že kar precej.

Tvoj klub?
Sem član AD K ladivar v 

Celju in tekm ujem  za ta  klub 
že od vsega začetka. V Mari
boru  sem samo na študiju. 
Obiskujem zadnji letnik SŠTV.

Disciplina v kateri tekm u
ješ?

Skačem v višino. Moj oseb
ni rekord je  196 cm. V tej 
disciplini sem večkratni d r
žavni mladinski prvak. Do se
daj sem v m ladinski državni 
reprezentanci nastopil že šti
rikrat.

Kdo je tvoj vzor?
To je težko reči, a če ti po

vem po pravici, me najbolj 
navdušuje klubski tovariš Vi
vod.

Kako ti ugaja življenje v 
M ariboru?

Tukaj sem že četrto  leto. V 
Celje hodim takorekoč samo 
na treninge. V M ariboru sem 
spoznal precej p rijateljev  in 
m esto mi je  pri srcu, ker je  
mnogo bolj živahno od Celja.

Ali te atletika ovira pri štu
diju?

Ne. Kot študent sem »do
ber«. Na šoli im ajo zame veli
ko razum evanje (profesorji in 
sošolci).

Nam eravaš nadallevatl štu
dij?

Po končani SŠTV nam era
vam nadaljevati študij na PA 
v Mariboru.

Ob slovesu mi je  skrom ni 
m ladenič še povedal, da je  
zvest svojemu društvu in ga 
nc nam erava zapustiti, ker je 
to  klub, v katerem  je užitek 
tren ira ti in zanj tekm ovat.

M. Potočnik

da terensko delo na noben na
čin ne odtehta pravilno zasno
vane telesne vzgoje, vendar si 
drugače ne znamo pomagati.

Telesna vzgoja na višjih šo
lah bi m orala biti predvsem  
množična in bi m orala im eti 
rekreativen poudarek. Po m o
jem  m nenju bi bila rešitev v 
nekem  drugem  organu, ki bi 
zajel vse študente m aribor
skih višjih šol in ki bi tudi v 
bodoče koordiniral delo, ter 
dajal za to potrebne smernice. 
Prepričan sem, da bi prejel 
m oralno in m aterialno podpo
ro  vseh višjih šol.«

RUDI ČRNKOVIČ, d ip l. oec, d i
re k to r  V išje ekonom sko  kom ercia lne 
šole:

»Na naši šoli smo prvi uved
li telesno vzgojo v sta tu t šole. 
To je bilo lansko leto. Pri tem 
so se pokazali določeni uspehi 
in neuspehi, kar je posledica 
slabih finančnih pogojev. Ta
ko smo bili letos, kljub zani
m anju študentov, prisiljeni 
ukiniti telesno vzgojo, čeprav

vadba, kot na gim nazijah in 
drugih srednjih  šolah, temveč

se zavedamo, da je izredno 
potrebna. Tudi nadalje ne vi
dim  prav nobenih možnosti 
za širši razvoj, če ne bo na 
voljo potrebnih m aterialnih 
sredstev. P ristojni ljud je so, 
zlasti še po gospodarski re
formi, vse bolj skopi v odmer- 
javi financ, zato je še tisti de
lež za telesno vzgojo letos 
povsem odpadel. Res je, ne
kaj so obljube, drugo pa de
jansko stanje.«

FRANCE V EN T U R IN I, d ip lo m iran i 
p rav n ik , d ire k to r  V išje p rav n e  šole:

»Potrebo po telesni vzgoji 
na višjih šolah je čutiti na 
vsakem koraku. V endar je po 
m ojem  m nenju telesna vzgoja 
na posameznih višjih šolah 
nepravilno zasnovana, saj je 
znano, da po enoletnem delu 
zaradi ne preveč vnetih refe
rentov, kaj km alu ugasne že
lja  po nadaljnem  razvoju. Za
to ne bi bilo nič slabše, trdim  
lahko, da bi bilo še precej bo
lje, če bi celotno telesno vzgo
jo prevzela nekakšna central
na organizacija, ki bi naj da
jala potrebne smernice. Me
nim, da bi m orali v uvajanje 
le-te vključiti tudi dijake 3. in 
4. razreda srednjih  šol. Seveda 
to  naj ne bi bila takšna telo

hi bila povsem rekreativnega 
značaja (planinarjenje, sm u
čarski in plavalni tečaji, raz
gibalna telovadba itd .). P re
pričan sem, da bi sleherna 
višja šola, za tako potrebno 
organizacijo, prispevala m a
terialni delež za nadaljni raz
voj telesne kulture.«

BOGO PAVLIN, p ro feso r n a  V išji 
s tom ato lošk i šoli (č lan  te le sno  vzgoj
ne  ko m isije  p r i /d ru ž e n ju  visokošol
sk ih  zavodov):

»Volja in sam oiniciativnost 
sta  po mojem  m nenju osnova 
za nadaljni uspeh. Že uvodo
ma m oram  poudariti, da m a
terialna sredstva niso tako vi
soka ovira, kot m enijo neka
teri na drugih višjih šolah.

Pri nas sm o letos prvič 
uvedli v učni program  telesno 
vzgojo, specifično za našo šo
lo. To je  načrtna telovadba za 
študente prvega letnika, ki je 
obvezna in ki tem elji pred
vsem na razgibavanju nekate
rih  delov telesa, ki pri našein 
študiju  najbolj trp ijo  (noge, 
h rbet). Poleg tega pa je  na

men naše telovadbe tudi v 
u trjevanju  celotnega organiz
ma. Sklenili smo tudi, da bo
mo odslej testirali vse š tu 
dente, ki im ajo predm et te
lesno vzgojo, na začetku in na 
koncu šolskega leta. Tako bo
mo prvič imeli tem eljit pre
gled nad fizično zmogljivostjo

sam ih študentov, drugič pa 
bom o opazovali, kako vpliva 
telesna vzgoja na sam  študij. 
Razen splošne razgibalne telo
vadbe (3 ure tedensko) bomo 
v prihodnje posvetili vse svo
je moči prav rekreaciji. P ri
pravljam o nekaj planinskih 
izletov, sm učarski tečaj, in če 
bodo na voljo še večja finanč
na sredstva, še plavalni tečaj 
na m ariborskem  Otoku. Razen 
tega smo navezali stike z ljub
ljansko medicinsko fakulteto 
v različnih športn ih  panogah.
V prihodnjem  mesecu pa bo
mo organizirali tu rn irje  v na
miznem tenisu, šahu in mogo
če še v košarki. Seveda pa 
teh, za sedaj še, malih toda 
pom em bnih uspehov, ne bi 
mogli doseči, če ne bi našli 
izrednega razum evanja v sve
tu  šole In d irek torju  dr. S ter
garju, ki nam  priskoči na po
moč v vsakem pogledu.«

M ILIVOJ RAIČ, d ip l. ing ., d ire k to r  
V išje teh n išk e  šole:

»Ko sem bil še študent, sem 
se aktivno ukvarjal z lahko 
atletiko in dobro vem, da je  
samo pozitivno vplivala name. 
Saj je  nam en telesne kulture, 
da povečuje splošno kapacite
to  duševnega dela, ki je v 
m odernem  študijskem  življe
n ju  tako pom em bna. Zato 
scin najodločnejši pobudnik 
za čim prejšnjo načrtno teles
no vzgojo, oz. rekreacijo, na 
naših višjih šolah. Vendar 
naletim o na neprem ostljivo 
oviro: slabi m aterialni pogoji 
in pom anjkanje vadbenega

prostora. Na naši šoli je  za 
telesno vzgojo veliko zanim a
nje, saj im am o v vrstah  na
ših študentov mnoge odlične 
športnike in verjam em , da bi 
le-ti pritegnil tudi ostale k na
črtn i vadbi. Predm et telesne 
vzgoje smo tudi vnesli v naš 
sta tu t, toda samo teoretično, 
kajti praktično ga ne m orem o 
izvajati predvsem zaradi sla
bih finančnih sredstev, škoda, 
da čas tako hiti, saj p ri tem  
včasih pozabljam o na zdravje, 
ki je najvažnejše!«

RAIKO KLADNIK, p ro feso r, dekan  
Pedagoške akadem ije :

»Menim, da sm o dosedaj 
vse prem alo posvečali važno
sti telesne vzgoje na višjih šo
lah. Mislim, da bi se lahko z 
dobro voljo In s potrpežljivo
stjo  doseglo m arsikaj, saj bi 
nam  prav Višja stom atološka 
šola lahko s svojimi uspehi 
služila kot vzor. Zato naj bi 
se rekreacija študentov v bo
doče jasneje odražala ne samo 
na eni šoli, kot doslej, tem 
več tudi na vseh drugih. Tudi 
v našem sta tu tu  im am o v pro
gram u telesno vzgojo, vendar 
je, kot na drugih šolah, ne 
m orem o izvajati predvsem za
radi slabega finančnega sta
nja. Mogoče bi s telesno vzgo

jo odpravili tudi nekatere p ri
mere huliganstva in brezdelja, 
ki že precej resno ogrožajo

naš družbeni sistem. Res ško
da, da ne najdem o pravega 
izhoda iz te zagate!«

Če b i potegnil nekakšen  izvleček 
iz odgovorov n aših  an k etiran cev , po 
tem  ne m orem o  m im o dveh de jstev . 
V iz javah  posam eznih  d ire k to r jev  vlfi 
j ih  šol se ja sn o  kaže p o treb a  po  telesni 
vzgoji, sa j b i m o ra la , b iti le ta ,  po  m ne
n ju  n e k a te r ih , gon ilna  sila  k večjem u 
p rizad ev an ju  š tu d en to v  p ri izpo ln je
v an ju  n jihov ih  šo lsk ih  obveznosti. Po 
drugi* s tra n i pa  je  n ep rem o stljiv a  ovi
ra  p ri izv a jan ju  teh  nalog, s labo  fi
n a nčno  s ta n je  in  vse p rem alo  vadbe
nega p ro s to ra . Nc bom o razp rav lja li 
o tem , ali naj bo  te lesna  vzgoja spe
cifična za vsako šo lo , ali n a j o rg an i
zacijo  le-te prevzam e k ak šn a  p ro fes i
o n a ln a  u s tanova , tem več m en im o , da 
je  tre b a  n a jh itre je  In na jo d lo čn eje  p r i
s to p iti k  n a č r tn em u  u v a ja n ju  telesu* 
vzgojne rek reac ije  na v iš jih  Šolah. S a | 
volja  je , to  pa  je  že sk o ra j pol uspeha .

JANEZ UJCIC

KAJ BOMO 
POČENJALI?

Za šport navdušeni Šta
jerci s precej cinizma klju
bujejo  prvim  mrzle j Šim ve
trovom ; pričetek zime po
m eni zanje uvod v vsako
letno dolgočasje, v obvezno 
m rtvilo. Zdaj, ko smo 
vzporedno z reform iranim  
načinom  življenja stisnili 
pasove, je  govoričiti o tem  
skoraj brez osnove, vseeno 
pa si človek ne m ore kaj 
ob koncu novem bra. M ari
b or je  m esto s sto tisoč 
prebivalci, je  m esto indu
strije  in je  tudi m esto mla
dih; od tu in tam . In bolj 
kot to, je  to zanje tudi me
sto brez tempa, brez ustrez
ne dvorane, brez drsališča, 
brez zimskega bazena in 
podobnih objektov, ki lah
ko m ladim  rekreativno po
ženejo kri po žilah.

Res je: če smo odkriti — 
rešitelj je  za m arsikogar 
Pohorje, zasneženo z belo 
odejo, predvsem  pa zabe
ljeno s cenami, ki so vsaj 
študentom  nedostopne, ko
likor bi si nekdo vtepel v 
glavo, da bi bilo dobro 
razgibati se tako ali d ru 
gače vsaj trik ra t tedensko. 
Da o oprem i (ta  m ora biti 
že zavoljo kom olčarstva v 
skladu z modnimi novost
m i) sploh ne govorimo.

Mladi v drugih sloven
skih m estih bodo živeli 
drugače: Ravenčani se bo
do kopali na Cečevju, 
K ranjčani prav tako, kaj 
vse bodo lahko počenjali 
L jubljančani, Celjani . . . 
Veriga takšnih in podobnih, 
Štajercem  v obraz štrle 
čih naštevkov je še nekaj, 
Pa kaj ko leta in leta nazaj 

j to  le ugotavljam o in v bi-
I stvu nič konkretnega ne 

ukrepam o, vsaj po tej plati 
nc.

Mladi bodo še eno leto 
greli svoje ožilje in tekoči 

j  no v njem s kemikalijami,
| ki večkrat učinkuje tako
1 zlobno. F. J.


